
Masarykovo náměstí v Pelhřimově se v neděli 1. prosince 
zaplnilo stovkami nadšených návštěvníků, kteří se přišli po-
dívat na slavnostní rozsvícení vánočního stromu. Tento oka-
mžik, kdy se město ponoří do sváteční atmosféry, je každo-
ročně očekáván s velkou radostí. Letos se o střed pozornosti 
postaral smrk ztepilý, který se svými 13 metry tyčil hrdě na 
náměstí. Strom pochází z ulice Pod Floriánem, kde byl po-
kácen v rámci rekonstrukce komunikace, a nyní je ozdobou 
celého města. 
Slavnost zahájil starosta města Ladislav Med, který v úvod-
ním projevu připomněl význam adventního období. Vyzval 
občany, aby v tomto čase mysleli na své blízké, rozdávali 
radostné úsměvy a vážili si drobných radostí každodenního 
života. „Věnujme svým blízkým radostný úsměv a radujme 
se i z drobných maličkostí,“ zdůraznil. Zvláštní poděková-
ní směřovalo k technickým službám, které se postaraly  
o výzdobu města, i ke kulturním zařízením a ZUŠ Pelhřimov  
za pečlivou přípravu bohatého programu, který obohatil 
atmosféru slavnostního večera svým vystoupením. Pěvecké 
sbory pod vedením Dany Bezstarostové tak dodaly podve-
čeru kouzlo a dojetí. 
Významnou součástí programu bylo požehnání adventnímu 
věnci, které pronesl vikář František Žák. Ve svých slovech vy-
zval přítomné, aby se zastavili a nechali světlo adventních 
svící proniknout do svých životů. „Zastavme se, abychom se 
mohli rozhlédnout kolem sebe a vidět to krásné. Světlo na 
adventním věnci nechť prozáří životy nejen nás, ale i těch, 
se kterými se v tomto svátečním období setkáváme,“ řekl 
vikář. 
Poté následovalo zapálení první adventní svíce, což bylo 
znamení, že advent oficiálně začal. Vrchol večera přišel  
ve chvíli, kdy prvňáčci společně odpočítali rozsvícení stromu. 
V té chvíli se celé náměstí ponořilo do tmy, aby o to více vy-
nikla záře vánočního stromu. S doprovodem jemného cinko-
tu zvonečků, které rozezvučely děti v publiku, se strom roz-

zářil v plné kráse. Město Pelhřimov také oznámilo svou účast  
v projektu „Rozsvěcení vánočního stromu 2024“ pod zášti-
tou Skupiny ČEZ, která poskytla finanční podporu na osvět-
lení stromu. 
Celý večer se nesl ve znamení radosti, pospolitosti a naděje. 
Masarykovo náměstí se proměnilo v místo, kde se potkávají 
tradice s moderními prvky, a připomnělo všem přítomným, 
že advent není jen o světlech a výzdobě, ale především  
o sdílení radosti a blízkosti s ostatními.                          (měú)
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Pelhřimov bude  
slavit 800 let

Velkolepé koncerty 
byly oslavou ZUŠ

V Pelhřimově se hrál 
špičkový basketbal

Fotogalerii z rozsvícení vánočního 
 stromu naleznete zde

Vánoční slovo starosty města Ladislava Meda
Vážení a milí spoluobčané,
adventní čas je opět tady a s ním i chvíle, které v nás pro-
bouzejí pocit sounáležitosti a radosti. Je to čas, kdy zapaluje-
me svíčky na adventním věnci, domovy provoní vůně vanil-
kových rohlíčků, horkého čaje a vánočních dobrot. V ulicích 
září světýlka a Pelhřimov se proměňuje v pohádkové místo, 
kde se potkávají přátelé a rodiny, aby si společně užili tuto 
výjimečnou atmosféru.
Advent a Vánoce nejsou jen svátky, ale i příležitost zastavit 
se v našem často uspěchaném světě. Jsou chvílí, kdy může-
me být se svými blízkými, znovuobjevit radost z malých věcí 
a otevřít svá srdce lásce, pokoře a odpuštění. Je to čas, kdy 
děti s očima plnými naděje čekají na Ježíška, a my dospělí si 
znovu připomínáme, že nejkrásnější dárky nejsou ty, které 
jsou zabalené v papíru, ale ty, které přicházejí ze srdce – lás-
ka, pochopení, blízkost.  
Vánoce mají své kouzlo, protože nás vedou k zamyšlení, zpo-
malíme a vychutnáme si okamžiky, které nás spojují. Naše 
české Vánoce jsou krásné svou jednoduchostí a tradicemi, 
které si předáváme z generace na generaci. Ať už jde o zpí-
vání koled, pečení cukroví, zdobení stromečku, smažení kap-
ra nebo přípravu bramborového salátu, všechny tyto zvyky 
vytvářejí neopakovatelnou atmosféru, kterou máme všichni 
v srdci. Ale Vánoce jsou také o neplánovaných chvílích –  
o smíchu, o povídání s přáteli nebo o tichých večerech s ro-
dinou. K tomu, abychom si vzpomněli na ty, kteří jsou nám 
drazí, i na ty, kteří potřebují naši pomoc. Vánoční čas nám 
dává příležitost věnovat se svým rodinám, ale i udělat radost 
těm, kteří možná nemají takové štěstí jako my. Malé ges-
to laskavosti může přinést velkou radost a světlo do života 
druhých. Možná právě teď je ten správný čas na obyčejná 
gesta – pozdravit souseda, usmát se na kolegu, utrousit 
milá slova, naslouchat nebo podat pomocnou ruku tam, kde 
je potřeba. Právě drobnosti tvoří to pravé vánoční kouzlo, 
které nevzniká samo od sebe, tvoříme ho my všichni svým 
přístupem, vstřícností a ochotou být tu jeden pro druhého.  

Drazí spoluobčané, za sebe i za místostarosty Zdeňka Jaroše  
a Karla Kratochvíla vám i vašim rodinám přeji požehnaný 
advent a radostné Vánoce. Ať ve vašich domovech zavlád-
ne klid, radost, láska a pohoda. Dětem přeji, aby jejich oči 
zářily štěstím a aby jim Ježíšek splnil jejich nejtajnější přání. 
A nám všem přeji, abychom si i do nového roku odnesli něco 
z té sváteční atmosféry – vzájemnou úctu, laskavost a radost  
z každodenního života. 
Zároveň vám děkuji za spolupráci i podporu, kterou naše-
mu městu věnujete. To, že je Pelhřimov místem, kde se nám 
dobře žije, je zásluha vás všech – díky vám jsme město plné 
života a společně děláme z Pelhřimova místo, kde stojí za 
to žít. 
Do nového roku 2025 vám všem přeji pevné zdraví, hodně 
štěstí a úspěchů v osobním i pracovním životě a samozřejmě 
i mnoho důvodů k úsměvu. 
Krásné Vánoce a šťastný Nový rok!  

Ladislav Med, starosta města

Masarykovo náměstí letos zdobí smrk ztepilý

Z jednání zastupitelstva

• Luboš Rafaj na zasedání zastupitelstva oznámil, svou re-
zignaci na post člena zastupitelstva z vážných rodinných 
důvodů. „Bylo mi ctí být zastupitelem města. Přeji si, ať 
Pelhřimov dál vzkvétá, a zároveň se omlouvám všem vo-
ličům, kteří mě zvolili, a kterých bylo více než tisíc,“ uve-
dl. Starosta Ladislav Med mu následně poděkoval za jeho 
dosavadní precizní práci, skvělou spolupráci a předal sym-
bolický dárek. Vyzdvihl, že z podnětů Luboše Rafaje vzešlo 
mnoho skvělých nápadů a opatření. Jako čestný, pracovitý 
a ochotný člověk významně přispěl k hájení zájmů občanů 
a hrál důležitou roli v městském zastupitelstvu. Luboš Rafaj 
byl členem zastupitelstva od roku 2022 a působil také jako 
předseda Komise kultury a cestovního ruchu.            (měú)

• Na jednání na 14. řádném zasedání zastupitelstva měs-
ta Pelhřimov, konaném ve středu 11. prosince 2024, byli 
hlasováním zvoleni držitelé Cen města Pelhřimova za rok 
2024. Toto prestižní ocenění, které se uděluje již od roku 
2005, vyzdvihuje jednotlivce, podnikatelské subjekty a 
další významné aktivity, jež přispívají k rozvoji města, jeho 
kultury, sportu a společenského života. Letos bylo z 38 
předložených nominací vybráno jedenáct laureátů.
V kategorii Žáci a studenti byl zvolen Dechový orches-
tr ZUŠ Pelhřimov, který pod vedením dirigentů Michala 
Bezstarosty a Marka Kubeše sdružuje talentované mladé 
hudebníky ve věku od 8 do 18 let. Orchestr svou umělec-
kou činností nejen obohacuje kulturní život Pelhřimova, 
ale také reprezentuje město na regionálních, celostátních  
i mezinárodních scénách. Dalším oceněným je Michal 
Wastl, student gymnázia a bývalý žák ZŠ Krásovy domky, 
který vyniká svým všestranným nadáním. Pravidelně dosa-
huje výborných výsledků v humanitních i přírodovědných 
předmětech, a to jak ve školních, tak okresních kolech 
různých olympiád. Třetí oceněnou v této kategorii je Viola 
Vlasáková, studentka gymnázia, která se svým literárním 
španělsko-českým dílem zvítězila v celostátní soutěži a 
zároveň se věnuje hudbě, dobrovolnictví i mnoha dalším 
aktivitám. 
V kategorii Sportovci byla zvolena Ing. Dominika Hrono-
vá, která na olympijských hrách v Paříži reprezentovala 
české taekwondo. Tento historický úspěch přinesl nejen 
propagaci tohoto sportu, ale také důstojnou reprezenta-
ci rodného města Pelhřimova na nejvyšší světové úrov-
ni. Další oceněnou je Patrícia Elisabete Černíková, která  
v roce 2024 dosáhla mimořádných úspěchů, když získala ti-
tuly mistryně Evropy v juniorské kategorii a mistryně světa  
v seniorech v kolečkovém krasobruslení. 
V kategorii Podnikatelské subjekty bylo ocenění uděleno 
Štěpánu Mikešovi, který více než 30 let provozuje foto-
grafickou činnost v Pelhřimově. Jeho dlouholetá a kvalitní 
práce byla uznána jako významný přínos pro město, zvláš-
tě když ke konci roku 2024 uzavírá svou profesní dráhu. 
Dalším oceněným subjektem je firma Kotrbatý V.M.Z. 
s.r.o., která již více než 30 let působí na trhu a zaměřuje 
se na ekologické technologie, jako jsou velkoprostorové 
vytápěcí systémy či speciální chladiče. Tato ryze česká ro-
dinná firma je jediným výrobcem sálavých panelů v České 
republice a její činnost významně přispívá k průmyslové-
mu i ekologickému rozvoji regionu.
V kategorii Mimořádné zásluhy o rozvoj města byla zvole-
na Jaroslava Urbanová, dlouholetá zpěvačka kapely Syn-
kopa, která svým hlasem a projevem obohacuje kulturní 
život Pelhřimova již 60 let. Druhým oceněným je emeritní 
primář MUDr. Vladimír Leman, který svůj život zasvětil 
medicíně a zejména rozvoji nových metod gastroskopie  
v pelhřimovské nemocnici. 
V kategorii Mimořádný počin roku 2024 byl oceněn Daniel 
Ecler za svou pohotovou a odvážnou pomoc při záchraně 
lidského života. Svou okamžitou reakcí při resuscitaci člo-
věka v kritické situaci ukázal příklad odvahy a empatie. 
Držitelé Cen města Pelhřimova 2024 byli zvoleni na zá-
kladě hlasování zastupitelů z předložených nominací. 
Svým působením a činy přispívají k dobrému jménu města  
a jejich ocenění je projevem poděkování za jejich zásluhy  
a inspiraci. Ceny budou laureátům slavnostně předány  
25. ledna 2025.
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Okénka zastupitelů
Vážení spoluobčané,
před několika lety vznikla v letopisecké komisi iniciativa  
ke zhotovení pamětní desky připomínající osud pelhřimov-
ského občana Otty Frieda, který jako jediný z občanů naše-
ho města padl na západní frontě, konkrétně v prosinci 1944  
v bitvě o Dunkerque. V průběhu těchto příprav se ukázalo, 
že ještě jedna osoba spjatá s Pelhřimovem měla obdobný 
osud. Jedná se o Ivana Matouška, který se narodil a do 
svých 12 let žil v Pelhřimově. Těsně před zahájením 2. svě-
tové války utekl do Polska a přes Blízký východ se dostal do 
Francie, kde vstoupil do armády Svobodné Francie a bojo-
val v Tunisku, Maroku a zúčastnil se i vylodění v Norman-
dii. Jako velitel ozbrojeného doprovodu generála de Gaulla  
s ním vstoupil v srpnu 1944 do osvobozené Paříže. Později,  
20. 9. 1944, zahynul v bojích ve vesnici Flin, kde padl při po-
kusu o záchranu zraněných spolubojovníků. I v jeho případě 
se jednalo o možnost umístnění pamětní desky na domě  
čp. 834 v Nádražní ul. v Pelhřimově, kde bydlel. Záměr pod-
porovala i francouzská společnost Le Souvenir franҫais, je-
jímž posláním je uctít památku vojáků, kteří zemřeli v bojích 
za Francii a udržují jejich hrobová místa a pomníky. K reali-
zaci však zatím nedošlo. 
Pamětní deska Otty Frieda umístěná a odhalená na Jihlavské 
bráně, vedle níž stál dům, v němž bydlel, je svým materi-
álem a ztvárněním důstojnou připomínkou života a oběti 
Otty Frieda. Originální tráva z mořské pláže u Dunkerque, 
kde padl, která je ve skleněné pamětní desce umístěna, 
je krásným příběhem o propojení místa bydliště a mís-
ta úmrtí Otty Frieda. Děkuji všem, kteří se zasloužili o to,  
že z původní myšlenky vzniklo zdařilé dílo. 
Všem spoluobčanům přeji hezké Vánoce. 

JUDr. Josef Doubek

Pelhřimov opět potvrdil svou pozici 
mezi nejaktivnějšími městy v České 
republice, když obhájil vítězství v celo-
státní říjnové výzvě 10 000 kroků. Tato 
oblíbená akce, zaměřená na podpo-
ru zdravého pohybu, přilákala téměř 
16 tisíc účastníků z celé republiky. 
Díky nasazení a odhodlání obyvatel 
Pelhřimova se město umístilo na prv-
ním místě mezi 89 zapojenými městy,  
v kategorii měst nad 10 tisíc obyvatel. 
Odměnou za tento úspěch byl znovu 
putovní pohár a diplom, které v Kolíně 
převzali zástupci města – místostaros-
ta Zdeněk Jaroš, Veronika Němečková 
a Tomáš Petera. Vyhlášení výsledků 
bylo doprovázeno pestrým programem 
zahrnujícím komentované prohlídky 
města, přednášky, poradenské aktivity 
i možnost navštívit stánky zaměřené na 
pohyb a zdravý životní styl. 
Pelhřimov však nekončí pouze u říj-
nového úspěchu. Slavnostní vyhlášení 
výsledků této výzvy, spolu s dubnovou 
výzvou 10 000 kroků a výzvou Do práce 
na kole, se bude konat přímo v Pelhři-
mově pravděpodobně v červnu 2025. 
Přesné informace budou včas zveřej-
něny.
Díky účasti obyvatel v říjnové výzvě se 
městu podařilo získat i cenné podněty 
v podobě pocitové mapy, kde místní 

označili problematická místa ve městě 
a jeho okolí. „Tato zpětná vazba pomů-
že Pelhřimovu zlepšit veřejný prostor  
a vytvořit prostředí, kde se obyvatelé 
budou cítit ještě lépe. Zároveň mapa 
ukazuje i oblíbená místa, která jsou 
hojně navštěvována a oblíbená pro 
trávení volného času. Výsledky jsou 
dostupné na odkazu níže a budou po-
stupně zohledňovány při plánování 

budoucích úprav veřejného prostoru,“ 
uvedl místostarosta Zdeněk Jaroš. 

www.pocitovemapy.cz/chodci-pelhri-
mov-2024/nahled  

Děkujeme všem, kteří se do říjnové 
výzvy zapojili, a těšíme se na setkání  
u dalších akcí. Na viděnou v červnu!                                                                                           
                                                          (měú)

V rámci participativního rozpočtu „Společnou cestou 2023“ 
byl na sídlišti Dolnokubínská a Boženy Němcové realizován 
projekt, jehož cílem bylo vybudování moderního workouto-
vého hřiště. Návrh projektu, předložený Petrou Dvořákovou, 
získal podporu veřejnosti a byl vybrán k realizaci s rozpoč-
tem 130 000 Kč. Tento projekt reagoval na potřebu revita-
lizovat zanedbanou zelenou plochu, odstranit nevyužívané 
a zastaralé prvky, jako jsou sušáky na prádlo či klepadla  
na koberce, a nabídnout obyvatelům sídliště prostor pro ak-
tivní trávení volného času. 
Hřiště je primárně určeno pro děti od osmi let a dospíva-
jící, kteří už vyrostli z klasických dětských hřišť, a nabízí 
jim místo, kde mohou sportovat a rozvíjet své pohybové 
schopnosti. Důraz byl kladen na jednoduchost, efektivitu  
a možnost využití hřiště pro různé úrovně cvičení. Na ná-
vrhu workoutových prvků se podílel Adam Škoda, profesi-
onální workoutér, který doporučil sestavu tří základních 
cvičebních prvků: vysokou hrazdu, bradla a nízká bradla  
(tzv. stalky). Tato základní sestava poskytuje široké možnosti 
pro cvičení s vlastní vahou, od jednoduchých cviků pro začá-
tečníky až po komplexní pohyby pro pokročilé. Výhodou je,  
že prvky umožňují cvičit více osobám současně, což podpo-
ruje komunitní využití prostoru. 
Kromě samotných cvičebních prvků byl prostor doplněn  
o lavičku a informační tabuli s provozním řádem, která ob-

sahuje i návody na základní cviky. V rámci projektu byla také 
vybudována zpevněná dopadová plocha, aby bylo cvičení 
bezpečné a pohodlné za všech povětrnostních podmínek. 
Město se rozhodlo pro kvalitní litý tartanový povrch, kte-
rý zajišťuje optimální odvod vody a umožňuje využití hřiště  
i krátce po dešti. Zároveň byla vybudována betonová zá-
kladna a přístupový chodníček, což zlepšuje přístupnost  
a komfort uživatelů.
Celková realizace projektu překročila původní plánovaný 
rozpočet, protože město chtělo zajistit vysokou kvalitu pro-
vedení i dlouhou životnost hřiště. Výsledkem je moderní  
a funkční prostor, který splňuje náročné požadavky na bez-
pečnost a zároveň nabízí možnost efektivního cvičení. 
Dodavatelem workoutového hřiště byla renomovaná spo-
lečnost RVL13, která se specializuje na výrobu a instalaci 
workoutových sestav. Tato firma má bohaté zkušenosti s re-
alizací podobných projektů, což se odráží na kvalitě a prak-
tičnosti instalovaných prvků. 
Workoutové hřiště představuje výrazné zlepšení veřejné-
ho prostoru na sídlišti Dolnokubínská a Boženy Němcové. 
„Předložený projekt je příkladem, jak mohou sami obyvate-
lé pomocí participativního rozpočtu zlepšovat veřejný pro-
stor v místě, kde žijí. Jsme za takovou spolupráci moc rádi, 
přispíváte k vytváření „obecného dobrého“, uvedl místosta-
rosta Karel Kratochvíl.                                                          (měú)

Workoutové hřiště zlepšilo veřejný prostor sídliště

Pelhřimov obhájil prvenství ve výzvě 10 tisíc kroků

Z rady města

Milí Pelhřimáci,
Vánoce, to je sváteční čas plný radosti, klidu a lásky, který 
si užívají děti i dospělí. Peče se cukroví, zdobí stromeček  
a chystají dárky. Radost našich dětí z dárků a jiskřičky v jejich 
očích při rozsvícení vánočního stromečku jsou pro nás tou 
největší odměnou. 
U nás v domově pro seniory se nejenže staráme o každoden-
ní potřeby našich obyvatel, ale také se snažíme jim vytvořit 
sváteční atmosféru. Návrat zimy jsme oslavili Svatomartin-
ským posvícením. Na stole nechyběla voňavá husa a dobrou 
náladu podpořil i kulturní program. Bylo to krásné odpole-
dne, kdy jsme si společně mohli užít chvíle pohody. Štědrý 
den v domově je jeden z nejkrásnějších dnů v roce. Zpíváme 
koledy a chystáme tradiční štědrovečerní menu. Snažíme  
se vytvořit prostředí, které připomíná teplo domova a dává 
našim seniorům pocit, že jsou součástí velké rodiny. 
Konec roku je také časem ohlédnutí a poděkování. Jsem 
vděčná za všechny úžasné lidi, kteří mě obklopují a pomá-
hají mi zvládat nejen pracovní, ale i osobní výzvy. Děkuji 
svému týmu v domově za jejich nasazení a laskavý přístup 
k našim obyvatelům. Děkuji také kolegům zastupitelům  
za spolupráci a otevřenou komunikaci, stejně jako všem 
občanům za důvěru a podporu. Společně vytváříme město, 
které je lepším místem k životu. Ze srdce děkuji i své rodině. 
vaše podpora a láska mi dávají sílu a energii pro každý den.
Přeji vám všem radostné a požehnané Vánoce. Do nového 
roku přeji mnoho zdraví, štěstí a splněných přání.
                                                                            Petra Dvořáková

Vážení občané, dovolujeme si informovat, že v úterý 31. prosince budou úřední hodiny Městského úřadu Pelhřimov zkráceny. 

Pro veřejnost bude úřad otevřen pouze do 10 hodin. Upozorňujeme, že pokladny městského úřadu na adrese Pražská 2460  

i na radnici budou v tento den zcela uzavřeny.  

Rada města Pelhřimova se na své 45. řádné schůzi zabý-
vala celkem dvaceti devíti body programu. Jedním z hlav-
ních projednávaných témat bylo schválení Ceníku jízdného 
městské hromadné dopravy. Pro rok 2025 zůstávají ceny 
jízdného stejné jako v předchozím roce, což lze vnímat jako 
pozitivní gesto ze strany města, a to i přesto, že město do-
tuje městskou hromadnou dopravu částkou přibližně šest 
milionů korun ročně. Nový ceník vychází z výměru Minis-
terstva financí ČR č. 01/2024 a následné úpravy výměrem 
č. 03/2024. Provozovatelem městské dopravy zůstává spo-
lečnost ICOM transport a.s., podrobné informace o cenách 
jsou dostupné v příslušném ceníku - https://www.mesto-
pelhrimov.cz/assets/File.ashx?id_org=11891&id_doku-
menty=47929
Dalším významným rozhodnutím bylo schválení záměru 
nerealizovat konkursní řízení v roce 2025 u dvou ředitel-
ských pozic ve školských zařízeních, kde ke dni 31. červen-
ce 2025 končí šestileté období výkonu funkce. Jedná se  
o Mgr. Šárku Třískovou, ředitelku Základní školy Pelhřimov 
Osvobození, a Mgr. Věru Harudovou, ředitelku Mateřské 
školy Pelhřimov. Rada města ocenila jejich dosavadní pre-
cizní vedení a rozhodla o pokračování jejich působení bez 
vyhlášení konkursu.
Rada se dále zabývala rozborem hospodaření příspěvko-
vých organizací města, mezi něž patří například Technické 
služby města Pelhřimova, Domov pro seniory, kulturní za-
řízení, školy a školská zařízení. Výsledky rozboru ukázaly,  
že tyto organizace jsou celkově v dobré ekonomické kon-
dici. Bylo konstatováno, že je zajištěn jejich základní rozvoj 
a pozitivní vývoj klíčových ukazatelů hospodaření, což při-
spívá k efektivnímu fungování městských služeb a zařízení.



Přijedou Lucie Bílá či Marek Eben, uskuteční se přednáš-
ky o historii města, koncerty či sportovní akce. Pelhřimov  
se chystá na oslavy svých osmistých narozenin. O skladbě 
programu, který bude rozprostřen do celého roku a vyvr-
cholí o víkendu v polovině září, povídal místostarosta Karel 
Kratochvíl.

V úvodu našeho povídání využiji toho, že jste vystudovaný 
historik. Co víme o roku 1225, který by měl být datem za-
ložení našeho města?
Víme, že v tomto roce putoval do Říma biskup Pelhřim  
z Varteberka a právě k tomu se váže pověst o vzniku města.  
V tomto roce se tu opravdu mohl zastavit. Bylo by to možné, 
putoval z Prahy na jih, mohl tedy procházet zemskou stez-
kou a zastavit se u brodu přes říčku Bělou, kde bylo místo 
sjízdné pro vozy. Zároveň je pravděpodobné, že v těchto 
místech mohl narazit na nějaké osídlení, což bylo u brodů 
v té době běžnou věcí. Nemyslím si, že by to tehdy bylo tak 
kouzelné, jak vypráví pověst, že by odpočinul na místě, které 
se mu tak zalíbilo, že na něm nechal založit město. To už je 
asi dost přibarvená představa. Přesto návštěva této osob-
nosti mohla život tehdejších obyvatel ovlivnit do té míry,  
že po něm pojmenovali nejprve osadu, ze které se postu-
pem let stalo město.

Používáte slova pravděpodobně, možná, asi. Přesný ter-
mín založení města je takříkajíc v informační mlze. Je to  
i důvod k tomu, aby se oslavy založení města konaly celý 
rok a nebyl jim vyhražený jeden konkrétní termín?
To úplně ne. Spíše jde o to, že oslavy jsme naplánovali jako 
mnohovrstevnaté a netýkají se jen kulturního programu, ale 
i dalších typů připomenutí. Je tak nemožné, aby se směst-
naly do jednoho víkendu. Z mého pohledu by to byla velká 
škoda, rádi bychom nabídli zajímavý program po celý rok.

Před několika měsíci jsme i prostřednictvím Pelhřimov-
ských novin zveřejnili výzvu pro spolky, skupiny či spor-
tovní kluby, aby do programu oslav přispěly svými akcemi. 
Jaká byla odezva z jejich strany?
Musím přiznat, že velký zájem nebyl. Ozvali se pelhřimovští 
dobrovolní hasiči a několik sportovních klubů, ale mohl bych 
je spočítat na prstech jedné ruky. Zatím to nijak masivní ne-
bylo, což je trošku škoda. Město chystá poměrně robustní 
program, ale nemůže vymýšlet akce za sportovní kluby nebo 
spolky, protože do jejich možností nevidíme. V tomto směru 
by se nám hodila spolupráce.

Termín pro zapojení spolků do oslav už vypršel. Vy jste 
ale použil slovo zatím. Znamená to, že pokud někdo přijde  
s nějakým zajímavým nápadem, jste ochotni se o něm ještě 
bavit a vzít ho takříkajíc pod hlavičku oslav?
Rozhodně je to možné a vítané. Pokud mě někdo osloví, ur-
čitě ho neodmítnu a rád si s ním na toto téma popovídám. 

Už jste to zmínil, hlavní část oslav se bude dít především 
po linii samotného města. Hlavní část oslav se uskuteční 
12. až 14. září. Jaký nás o tomto prodlouženém víkendu 
čeká program?
Je správně řečeno prodloužený víkend. Oslavy začnou už  
v pátek, kdy chystáme program na Masarykově náměstí. Po-
čítá se s živou hudbou a nějakou formou gastroakce. Tímto 
programem chceme zaujmout především mladé. Sobota 
už nabídne program pro všechny generace. V hlavní roli 

bude Pelhřimov jako takový. Jeho historie a také jeho bu-
doucnost. Na podiu se budou diskutovat některé okamžiky 
z historie města, které budou okomentovány, mnohdy uve-
deny na pravou míru. Dojde i na videomaping. V hudební 
rovině zmíním vystoupení Posádkové hudby Armády České 
republiky, kterou doprovodí Dasha a Jan Smigmator, těšit 
se můžeme na koncert Lucie Bílé. V závěru programu, který 
bude moderovat Marek Eben, vystoupí Jazz Pilgrim. Neděle 
pak nabídne slavnostní bohoslužbu a vystoupení Božejáků 
a Záboje.

V programu rezonují hlavně dvě jména. Lucie Bílá v Pel-
hřimově vystoupila formou recitálu relativně nedávno,  
ale Marek Eben tu nebyl už opravdu dlouho. Jedná se  
o jednoho z nejvytěžovanějších českých moderátorů. Bylo 
těžké ho na akci do Pelhřimova získat?
Myslím si, že právě on bude hlavním lákadlem díky jeho 
oblíbenosti, uhlazenosti a zároveň inteligentnímu humoru.  
Že přijal moderování akce, bylo hlavně důsledkem toho,  
že se mu líbil program, náš záměr ohledně scénáře. Bylo pro 
něj důležité, že jeho obsahem bude i historie, ke které má 
silný vztah. Určitě si někteří z nás vzpomenou na to, že ně-
kolik let moderoval pořad O poklad Anežky České. V něm už 
tvořil moderátorský pár s Terezou Kostkovou, aby se nyní 
sešli na televizní obrazovce v rámci StarDance.

Teď jsme zmínili „těžké váhy“ na poli kultury. Vystoupí ale 
i kapely z Pelhřimova a blízkého okolí. Je pro vás důležité 
toto propojení?

Je to velmi důležité. Pelhřimov netvoří Lucie Bílá a netvoří 
ho ani Marek Eben. Pelhřimov tvoří lidé, kteří tu bydlí. Osm 
set let města je oslava nás všech. Všech obyvatel města, kte-
ří tu žijí a tvoří. Spousta z nich druhým něco dává a právě je 
bychom měli a chtěli zviditelnit.

Ze sobotního programu mě zaujal videomaping. To je slo-
vo, které jsem slyšel poprvé a možná ani řada čtenářů neví, 
co si pod ním má představit. O jaký typ show se jedná?
Jedná se laserovou projekci na velkou plochu, v našem 
případě k ní využijeme domy na západní straně Masaryko-
va náměstí. Vůbec nevadí, že se jedná o členitou plochu,  
že tam jsou okna, dveře či římsy, protože ty jsou zakompo-
novány do samotného programu projekce. Můžeme se těšit 
na netradiční výlet do historie, který nám ukáže proměny 
města od třináctého století do současnosti. 

Hlavními herci tak budou budovy?
Především, ale můžeme se těšit i na osobnosti z historie. 
Jen se trošku obávám, že barevně bude místy převažovat 
červená se žlutou, protože tvůrci programu si samozřejmě 
nenechají ujít několik obrovských požárů, které Pelhřimov  
v jeho historii postihly.

Součástí celoročních oslav budou i přednášky o historii Pel-
hřimova. Je k dispozici už jejich nástin, případně řekněte, 
na kterou z nich se těšíte nejvíce?
Chceme uspořádat čtyři přednášky. Naším cílem je být  
v tomto směru netradiční. Není to proto, že bychom si ne-
vážili našich oblíbených přednášejících, ale chceme dostat 
trochu jiný úhel pohledu. Proto jsme oslovili erudované 
osobnosti, které mají co k pelhřimovské historii říci, ale 
zároveň tady nežijí. Osobně se nejvíce těším na přednášku  
o nejstarší pelhřimovské archeologii.

Zmínili jsme historii, musíme tedy zmínit přítomnost. Tou 
je říjnový veletrh místních firem Pelhřimovské Expo. Co si 
pod touto akcí, která se uskuteční v kulturním domě Máj, 
máme představit? Firmy představí svou výrobu, výrobky, 
vize?
V podstatě jste to všechno vyjmenoval. Už jen trochu dopl-
ním hlavní ideu, proč tuto akci pořádáme. Jsem toho názo-
ru, že řada obyvatel Pelhřimova toho o těchto firmách mno-
ho neví. Možná ani netuší, že tu jsou. Nebo je znají a neví, 
čím přesně se zabývají. Myslím si, že akce je může předsta-
vit, zviditelnit a třeba jim pomoci získat nové zaměstnance 
nebo podnítit mladé ke studiu daného oboru.

Značná část oslav se odehraje na Masarykově náměstí. 
Určitě o tom budeme v brzké době budeme psát více, ale 
mělo by právě v příštím roce projít určitou proměnou. Na-
ťuknete nám ji trochu?
Proměna náměstí je pěkná idea kolegy místostarosty Zdeň-
ka Jaroše, s níž jsme souznili. Jejími hlavními body jsou 
snaha oživit ho, vrátit do těchto prostor lidi a zlepšit jeho 
pobytovou funkci. Měla by na něm vzniknout odpočinková 
zóna se vzrostlými stromy ve velkých květináčích, pod nimiž 
hlavně v létě naleznou lidé stín. Zároveň je naším cílem mít 
na náměstí postavené stabilní podium, které umožní konání 
některých menších akcí. V neposlední řadě plánujeme před 
Íčkem vybudování posezení a upravit dopravní režim na ná-
městí.                                                                         Kamil Vaněk
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Osm set let města je oslava nás všech, říká Karel Kratochvíl
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Den seniorů přinesl radost i inspiraci

Malá scéna Kulturního domu Máj se stala místem, kde se 
setkala budoucnost města Pelhřimov s jeho současností. 
Fórum mládeže, organizované ve spolupráci města Pelhři-
mov a organizace Hodina H, přineslo příležitost ukázat, že 
mladí lidé z generace Alfa a Z mají zájem aktivně se podílet  
na směřování svého města. 
Nešlo však jen o debatu – výsledkem jsou konkrétní návr-
hy a plány na zapojení mládeže do rozhodovacích procesů 
a veřejného života. Atmosféru setkání od začátku prová-
zela energie a chuť diskutovat. Úvodní část programu pat-
řila seznámení účastníků, což prolomilo bariéry mezi žáky 
základních a středních škol. Tato uvolněná nálada přispěla 
k otevřeným rozhovorům, které následovaly. Následně do-
stali prostor zástupci školních parlamentů, aby představili 
své činnosti a problémy, kterým čelí. Překvapivé bylo, jak 
se témata základních a středních škol prolínala – od otázky 
školního prostředí až po celkovou kulturu ve městě.  
Poté vystoupil místostarosta Karel Kratochvíl, který seznámil 
přítomné s aktuálními změnami a plány města Pelhřimov. 
„Nešlo jen o jednostrannou prezentaci – mladí lidé dostali 
prostor pokládat otázky a komentovat jednotlivé body. Sna-
žíme se být partnery, najít styčné body a podnítit mladé,  
aby se zajímali o své město,“ uvedl.
Jedním z nejdůležitějších momentů fóra byla práce ve sku-
pinách, při níž se mladí zamýšleli nad tím, na čem chtějí  
ve městě participovat a co potřebují, aby se mohli aktivně 
zapojit. Výsledkem této diskuse byly tři klíčové okruhy: co 
nás pálí, co nabízíme a co potřebujeme.  
Mezi hlavní problémy, které mladí zmínili, patřila bezpeč-
nost v okolí škol, potřeba lepšího autobusového spojení  
či nedostatek kulturních a sportovních akcí pro mládež. Za-
zněly však i konkrétní návrhy, jako je rozšíření cyklostezek, 
lepší osvětlení ulic či potřeba školních psychologů na každé 
škole. Kromě toho se objevila i méně vážná přání, mezi něž 
patří otevření KFC nebo "Mekáče" v Pelhřimově.  
Další částí programu bylo hledání odpovědí na otázku,  
co může mládež městu nabídnout. Zde se mladí zaměřili  
na dobrovolnictví, charitativní pomoc, ochranu přírody 
nebo sportovní a kulturní aktivity. Z jejich návrhů bylo zřej-
mé, že jim záleží nejen na sobě, ale i na tom, jak bude město 
vypadat v budoucnu.  

Z fóra také vzešla konkrétní iniciativa nazvaná „POKEcárna“, 
která má sloužit jako platforma pro pravidelná setkání mla-
dých zástupců škol s místostarostou Karlem Kratochvílem. 
Setkání by se měla konat jednou za měsíc až dva, případně 
podle aktuální potřeby. Klíčovou součástí bude také nový 
instagramový účet, který budou spravovat sami mladí účast-
níci „POKEcárny“. Tento účet má sloužit jako komunikační 
kanál, prostřednictvím kterého budou mládež informovat  
o aktualitách, možnostech zapojení a sdílení názorů.  
Akce měla i širší přesah díky zapojení do projektu BUBNO-
VAČKA, který pořádá Centrum LOCIKA a jehož cílem je upo-
zornit na problematiku násilí na dětech. Symbolickým bub-
nováním se účastníci fóra připojili k této iniciativě a dali hlas 
těm, kteří jsou ve společnosti často neviditelní. Zapojení do 
této akce ukázalo, že mladým lidem není lhostejné, co se 
děje kolem nich, a že chtějí být součástí řešení.  
Fórum mládeže se v Pelhřimově koná už pravidelně. „Tento-
krát se toto setkání jeví jako začátek dlouhodobé spolupráce 
mezi městem a jeho mladou generací. Ukázalo se, že pokud 
dostanou mladí prostor, mohou přinést nové nápady, ener-
gii a odhodlání měnit věci k lepšímu. Město Pelhřimov musí 
vytvořit prostředí, kde budou mladí lidé cítit, že jejich hlas 
má smysl,“ uvedl místostarosta Kratochvíl.                    (měú)

Fórum mládeže ukázalo, že mladí mají co říct

V pondělí 25. listopadu se malá scéna Kulturního domu Máj 
proměnila v místo plné života, radosti a sdílených vzpomí-
nek. Druhý ročník Dne seniorů přilákal přes 120 účastníků, 
což výrazně předčilo loňskou návštěvnost 55 seniorů. Tato 
událost, kterou pořádalo Zdravé město Pelhřimov ve spolu-
práci s organizací Hodina H, ukázala, jak důležité je vytvářet 
prostor pro setkávání generací, podporu aktivního stárnutí 
a vzájemné propojení. 
Program byl pestrý. Úvod patřil herci Mikuláši Čížkovi, kte-
rý s loutkou Bedřichem předvedl výběr z deníku klienta 
domova seniorů. Představení bylo nejen zábavné, ale také 
hluboce lidské – ukazovalo radostné i těžké chvíle, které 
život přináší v domově pro seniory. Senioři, měli možnost 
sdílet své dojmy a vzpomínky, což vytvořilo velmi otevřenou  
a přátelskou atmosféru. Dalším bodem programu byla be-
seda „Moje paměť – můj svět“ vedená vedoucí Alzheimer 
poradny Vysočina Marcelou Rýpalovou. Nešlo však jen  
o teoretické informace – senioři se aktivně zapojili do jed-
noduchých paměťových cvičení a získali užitečné tipy, jak 
trénovat svou mysl v každodenním životě. Diskuse přinesla 
nejen nové poznatky, ale i pocit sounáležitosti a pochopení.

Hudba a volná zábava byly neodmyslitelnou součástí od-
poledne. S harmonikářem Milanem Makovičkou si senioři 
s nadšením zazpívali známé písně, které v nich probudily 
vzpomínky na mládí a přinesly mnoho úsměvů. Vrcholem 
programu se stalo taneční překvapení, kdy vystoupil Taneční 
klub Hodiny H, spojující děti, mládež a seniory. 
Den seniorů nabídl nejen zábavu, ale také prostor pro dů-
ležité diskuse. Týden předtím měl navíc místostarosta Karel 
Kratochvíl možnost představit investiční záměry města a za-
pojit se do debat na Seniorpointu, kde se senioři zajímali  
o budoucí projekty a plánované změny v Pelhřimově. Tato 
setkání jsou důkazem, že město naslouchá potřebám svých 
obyvatel bez ohledu na věk a je otevřené jejich názorům  
a podnětům.
„Druhý ročník Dne seniorů se nesl ve znamení radosti a vzá-
jemné úcty. Pelhřimov tímto potvrzuje, že je městem vstříc-
ným nejen k mladým, ale i k seniorům, kteří jsou nedílnou 
součástí našeho společenství, jsou to ti nejzkušenější z nás. 
Těšíme se na příští ročník, který bude připraven s ještě vět-
ší kapacitou a nabídkou aktivit,“ uvedl místostarosta Karel 
Kratochvíl.                                                                            (měú)

Akademii ukončila školní hymna

Josef Přenosil daroval městu 
model Domečku F. B. Vaňka

Pelhřimovský modelář Josef Přenosil předal starostovi 
Ladislavu Medovi a místostarostovi Karlu Kratochvílovi 
pečlivě vyrobený model Domečku Františka Bernarda 
Vaňka, který je známou dominantou Děkanské zahrady. 
Tento precizně zpracovaný model bude nejprve vystaven 
na radnici, následně se přesune do informačního centra, 
kde si jej budou moci prohlédnout obyvatelé i návštěv-
níci města.  
Pan Přenosil, který svým uměním zachycuje historické 
skvosty Pelhřimova, již pracuje na dalším díle – modelu 
Kaple sv. Kříže - Kalvárie. Do budoucna plánuje také vy-
tvořit miniaturu někdejší Výletní restaurace Na Sadech, 
zbořené v roce 1987.  
Děkujeme panu Přenosilovi za jeho úsilí a talent, který 
uchovává krásy pelhřimovských památek v miniaturách 
pro budoucí generace.                                                 (měú)

• Z důvodu provozních úprav bude otevírací doba sběrného 
dvora ve dnech 23. 12., 27. 12., 30. 12. a 31. 12. 2024 zkrá-
cena. V uvedených termínech bude sběrný dvůr otevřen 
pouze od 6:00 do 14:30. Dne 28. 12. 2024 zůstane sběrný 
dvůr zcela uzavřen. Prosíme občany, aby těmto změnám při-
způsobili své návštěvy. Děkujeme za pochopení.

• Technické služby města Pelhřimova informují o přistavení 
a svozu velkoobjemových kontejnerů na likvidaci vánočních 
stromků.
Od 3. 1. do 7. 1. 2025 do ulic: Táborská - uvnitř zástavby, 
Táborská - myčka, Osvobození – u Adélky, Dolnokubínská,  
B. Němcové, Družstevní, Vnitřní, Friedova, U Rendlíku, Praž-
ská - průchod k Lidlu.
Od 8. 1. do 12. 1. 2025 do ulic: Táborská - uvnitř zástavby,  
V. B. Juhna, Sadová, Žitná, Lesní, Fibichova, Antonína Sovy, 
Na Výsluní, U Popovic, Osvobození - nad nonstopem.
Od 13. 1. do 16. 1. 2025 do ulic: Pujmanova, Husova, Ko-
nečná, F. B. Vaňka, Máj - parkoviště, Arch. Janáka - u sauny, 
Příkopy, Polní dvůr - Modřínová, Lipická.

Technické služby informují

Školní akademie ZŠ Krásovy domky Pelhřimov nabídla di-
vákům pestrou paletu scének, písní a pohybových skladeb. 
Tradiční akce, která se konala v předvánočním čase v Di-
vadle Lubomíra Lipského, přilákala rodiče i širokou veřej-
nost. Slavnostní atmosféru umocnila účast zástupců města 
Pelhřimov, včetně starosty Ladislava Meda a místostarosty 
Karla Kratochvíla. Starosta mimo jiné ocenil, jak důležité 
jsou tyto akce, které představují nejen práci školy, ale i její 
schopnost propojit žáky, učitele a veřejnost.
„Akademie letos představila dvacet vystoupení, na kterých 
se podíleli žáci od 1. do 9. ročníku, celkem 450 žáků a 35 
zaměstnanců školy. Celou sérii čtyř představení zakončila 
školní hymna, kterou s nadšením zazpívali žáci 8. a 9. tříd. 
Tato oblíbená píseň dodala večeru výjimečnou atmosféru 
a symbolicky uzavřela úspěšnou akci,“ uvedl Jan Jůzl, ředi-
tel školy. Zároveň poděkoval všem, kteří se na ní podíle-
li.                                                                                       (měú)
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Oslavy ZUŠ byly nezapomenutelným zážitkem

Základní umělecká škola Pelhřimov (ZUŠ) oslavila své  
85. výročí velkolepě. Ve druhém prosincovém týdnu se  
v Divadle Lubomíra Lipského konala série koncertů, které 
přilákaly stovky nadšených diváků. Dva večerní koncerty pro 
veřejnost a šest dopoledních vystoupení pro školy zaplnily 
divadelní sál do posledního místa. „Všechny koncerty byly 
vyprodané, poptávka dokonce převýšila naše možnosti,“ 
uvedl ředitel školy Jiří Váňa.
Oslavy nabídly jedinečný průřez aktivitami školy, přičemž 
každý obor přispěl ke kvalitnímu a nápaditému programu. 
Hudební část zahrnovala vystoupení orchestrů, komorních 
souborů a pěveckých sborů. Poprvé v historii školy se na pó-
diu představil i sbor složený z učitelů. Celým večerem prová-
zeli žáci LDO a nechyběla též taneční vystoupení. 
Významnou roli při oslavách sehrál také výtvarný obor, který 
se postaral o vizuální stránku programu. Kreativní výzdoba 
scény byla doplněna originální módní přehlídkou, která byla 

jedním z vrcholů večera. Diváci ocenili nejen estetické pro-
vedení, ale také nápaditost žáků a pedagogů.
Zvláštním zpestřením koncertů byla vystoupení výjimeč-
ných hostů. Operní pěvec Bohdan Petrović, sólista Národ-
ního divadla, uchvátil publikum svým výjimečným hlasem. 
S dechovým orchestrem ZUŠ a učiteli vystoupil také Michal 
Cudlín, hráč na bicí nástroje orchestru Hudby Hradní stráže 
a Policie ČR, čímž dodal programu unikátní hudební rozměr.
Oslavy 85. výročí založení ZUŠ Pelhřimov byly nejen ukázkou 
vysoké úrovně uměleckého vzdělávání, ale také potvrzením 
významu školy v kulturním životě města. Jak poznamenal 
jeden z návštěvníků koncertu: „Bylo to inspirující a krásné. 
Vidět tolik talentu na jednom místě je opravdová radost.“
ZUŠ Pelhřimov si díky tomuto mimořádnému jubileu upev-
nila své postavení nejen jako vzdělávací instituce, ale také 
jako kulturní pilíř regionu, který propojuje tradici, kreativitu 
a inspiraci pro další generace.                                        (va, jv)

Sbírku podpoří pochod

Tříkrálová sbírka slaví,  
pomáhá už dvacet pět let

Běh pro úsměv: Vánoční  
dárek, který rozdává radost

Již čtvrtstoletí obcházejí charitní koledníci v kostýmech tří 
králů města a obce po celé republice, aby za zpěvu písně 
„My tři králové“ přinesli lidem radost a požehnání a vykole-
dovali do kasiček pomoc pro lidi v nouzi. V Pelhřimově vyšlo 
prvních sedm skupinek tří králů v roce 2001, od té doby po-
čet dobrovolníků narůstá, při poslední sbírce bylo takových 
skupin přes dvacet. 
Ani na počátku nového kalendářního roku nebudou tříkrá-
lové skupinky v ulicích města chybět. Tříkrálová sbírka 2025 
se v Pelhřimově uskuteční v sobotu 4. ledna. V místních 
částech pak můžete královskou trojici potkat od 1. do 14. 
ledna, kdy se celorepubliková charitativní sbírka koná (ter-
míny budou postupně aktualizovány na stránkách Charity 
Pelhřimov). 
Svým darem do Tříkrálové sbírky pomůžete mnohým kolem 
nás. Výtěžek pomáhá rozvíjet charitní služby a podporuje 
lidi v těžké životní situaci na Pelhřimovsku, Pacovsku a Ka-
menicku, mezi kterými jsou i osoby se zdravotním postiže-
ním, senioři či matky s dětmi v tísni. Většina vykoledovaných 
peněz pomůže v regionu, kde byly vybrány. 
Pokud koledníky nezastihnete, na stránkách www.trikralo-
vasbirka.cz je k dispozici online koleda. Přispět lze i přes QR 
kód nebo bankovním převodem na účet: 66008822/0800, 
VS pro pomoc v Pelhřimově: 777926002. Tyto způsoby da-
rování budou otevřené až do 31. ledna 2025.
Přidejte se i vy ke koledě a odstartujte nový rok dobrým 
skutkem. Děkujeme, že pomáháte lidem v nouzi.           (chr)

Vánoce jsou ideálním časem pro dárky od srdce, a právě 
takovým může být startovné na charitativní akci Běh pro 
úsměv, která se uskuteční v Pelhřimově. Tento jedinečný 
běžecký závod podporuje Nadační fond Julinka a přináší zá-
bavu a pohyb nejen dospělým, ale i dětem. Pro nejmenší 
jsou připraveny trasy různých délek, takže se mohou zapojit 
i ti nejmenší běžci.

Kdy a kde?
Akce se uskuteční 24. 5. 2025 se startem na Masarykově ná-
městí v Pelhřimově. Trasy jsou rozděleny následovně:
• Dětské trasy – 200 m, 500 m, 1000 m, 2500 m
• 5 km, 10 km, půlmaraton

Darujte startovné pod stromeček
Zvažujete, čím potěšit své blízké? Pořadatelé připravili vá-
noční dárkové poukazy, které umožňují darovat účast v zá-
vodě. Poukaz lze snadno stáhnout, vytisknout a vložit pod 
stromeček – dostupné jsou varianty pro děti i dospělé. Jed-
ná se o originální dárek, který podpoří zdravý pohyb a záro-
veň pomůže dobré věci.

Jak se přihlásit?
Registrace je online na stránkách www.behprousmev.cz, 
kde najdete veškeré podrobnosti o závodu, trasách a mož-
nostech zakoupení dárkových poukazů. V případě dotazů 
kontaktujte Michaelu Tulachovou na e-mailu info@beh-
prousmev.cz. Zapojte se i vy do Běhu pro úsměv – ať už jako 
běžec, nebo jako dárce, který daruje radost a pohyb pod 
stromeček!                                                                             (mt)

V duchu tradice bude neděle nejbližší svátku Tří králů (tento-
krát tedy 5. leden 2024 – poslední den vánočních prázdnin) 
patřit na trasách mezi Pelhřimovem a Křemešníkem Tříkrá-
lovému pochodu, který Agentura Dobrý den z popudu pana 
Rostislava Čecha a ve spolupráci s řadou subjektů pořádá ve 
prospěch Tříkrálové sbírky, kterou u nás organizuje Chari-
ta Pelhřimov. Ani ne deset kilometrů měřící výšlap startuje 
mezi 8.30 a 10.00 z Masarykova náměstí v Pelhřimově a pro 
ty, kteří by chtěli jít kratší trasu, mezi 10.00 a 11.00 z Prose-
če pod Křemešníkem (Farma Hrnčíř), kde součástí pochodu 
bude i možnost prohlídky stájí s koňmi. Účastníky čeká také 
setkání se skauty na Slunečné pasece (s guláškem a opé-
káním buřtů na ohni), možnost vystoupat na křemešnickou 
rozhlednu Pípalka, společné fotografování s Kašparem, 
Melicharem a Baltazarem, komentovaná prohlídka kostela 
Nejsvětější trojice na Křemešníku a v jednání je i možnost 
prohlídky Větrného zámku. Na závěr pak od 14.00 zpívání 
koled s doprovodem kostelních varhan v kostele Nejsvětěj-
ší Trojice se zpěváky pelhřimovské ZUŠ. Hotel Křemešník 
chystá v ambitech, kde si turisté mohou převzít pamětní list  
o absolvování pochodu, svařák a teplý čaj na zahřátí (i jejich 
zakoupením přispějete na Tříkrálovou sbírku). 
Pro zájemce je k návratu do Pelhřimova připraven zdarma 
svoz autobusem s odjezdy v 15.00 a 15.45 ze zastávky pod 
sjezdovkou (Křemešník).
S přáním pevného zdraví v novém roce se na setkání v kře-
mešnických lesích těší Agentura Dobrý den, Rostislav Čech, 
Charita Pelhřimov, Poutní hotel Křemešník, Matice Křemeš-
nická, Klub českých turistů, Pelhřimovští skauti, Město Pel-
hřimov, Farma Hrnčíř, Kulturní zařízení města Pelhřimova  
a Základní umělecká škola Pelhřimov.                                 (mm)



Porodnice pelhřimovské nemocnice, 
která je známá svou vstřícnou péčí  
a moderním přístupem k rodičkám, 
potvrzuje, že zůstává plně v provozu  
i v roce 2025. Budoucí maminky se tak 
mohou již nyní registrovat k porodu  
v nadcházejícím roce. „Aktuálně máme 
vyjednané podmínky nové rámco-
vé smlouvy se zdravotní pojišťovnou  
na dalších pět let bez omezení spektra 
poskytované zdravotní péče naší ne-
mocnicí,“ sdělil Radim Hošek, ředitel 
Nemocnice Pelhřimov a dodává: „Přes-
tože porodnost v celé republice klesá, 
u nás byl tento pokles v posledních 
letech jen minimální. Mezi lety 2021  
a 2023 jsme zaznamenali pokles pouze 
o sedm procent, což je výrazně méně 
než celorepublikový průměr, který činí 
téměř dvacet procent. Navíc v letošním 
roce evidujeme přibližně desetipro-
centní nárůst porodů oproti loňskému 
roku,“ upřesnil Radim Hošek.
Základními kameny perinatální péče 
v pelhřimovské porodnici jsou kvalita, 
která se zakládá na zkušeném a kvali-
fikovaném týmu, dále individuální pří-
stup, vzájemný respekt a bezpečnost. 
K realizaci těchto principů přispívá také 
moderní zázemí gynekologicko-porod-
nického oddělení v novém Pavilonu 
péče o rodinu, jehož vybavení splňuje 
ty nejvyšší standardy.
Pelhřimovská nemocnice je držitelem 
prestižního ocenění UNICEF - Baby Fri-
endly Hospital, což je známka kvality 
péče o novorozence i jejich maminky. 
„Naším cílem je, aby se u nás maminky 
cítily nejen v bezpečí, ale také komfort-
ně. Klademe důraz na profesionalitu, 

rodinné prostředí a vstřícnost vůči 
rodičkám. Každý porod je pro nás je-
dinečný a děláme vše pro to, aby byl 
nezapomenutelným a pozitivním zá-
žitkem,“ říká primář gynekologicko-po-
rodnického oddělení Radan Doubek. 
Co to znamená pro nastávající mamin-
ky? Že se mohou spolehnout na kva-
litní a bezpečnou péči doprovázenou 
maximální snahou vyjít vstříc jejich 
přáním a potřebám. „Pokud plánujete 
porod v roce 2025, můžete se u nás 

kdykoliv registrovat. Jsme připraveni 
být s vámi na každém kroku této krásné 
cesty, ať už přicházíte jako prvorodič-
ka, nebo s dalším přírůstkem do rodiny. 
Jestliže máte jakékoliv dotazy spojené  
s předporodní přípravou, porodem 
nebo si chcete prohlédnout gynekolo-
gicko-porodnické oddělení, zavolejte 
nám na tel.: 565 355 550 (porodní sál) 
nebo 736 512 277 (předporodní am-
bulance),“ uzavřela mluvčí nemocnice 
Alexandra Knapová.                             (nem)

Porodnice Nemocnice Pelhřimov: Stabilní, 
moderní a připravená na následující rok

Na pravidelném setkání Okresního sdružení České lékařské 
komory, které se konalo 20. listopadu v jídelně pelhřimovské 
nemocnice, se sešli lékaři a hosté, aby zhodnotili uplynulé 
období a projednali důležitá témata týkající se zdravotnictví 
v regionu. Úvodní slovo pronesl předseda OS ČLK, MUDr. Jo-
sef Suk, který přivítal všechny přítomné a zdůraznil význam 
pravidelné komunikace mezi odbornou lékařskou komuni-
tou i představiteli města. Mezi hosty byl starosta Pelhřimova 
Ladislav Med, který poděkoval za pozvání a vyzdvihl úzkou 
spolupráci města s místní nemocnicí.
Starosta ve svém projevu zmínil klíčovou roli pelhřimovské 
nemocnice pro obyvatele města i okolních obcí. „Fungující 
zdravotnictví je pro nás prioritou, a proto se snažíme vychá-
zet nemocnici maximálně vstříc – ať už jde o finanční pod-
poru, zajištění ubytování pro lékaře a zdravotní sestry, nebo 
jiné praktické záležitosti,“ uvedl Ladislav Med. 
Zvláštní zmínku věnoval také nově otevřenému studijnímu 
oboru praktická sestra, který podle něj přináší mladým li-
dem nové možnosti a zároveň posiluje personální kapacity 
regionálního zdravotnictví. Vyjádřil přesvědčení, že nemoc-
nice i nadále bude poskytovat vysokou úroveň péče, a po-
děkoval všem zdravotníkům za jejich nasazení a mimořádně 
náročnou práci.
Jedním z vrcholů setkání bylo slavnostní udělení ocenění 
„Vynikající lékař Pelhřimovska“. Tato prestižní cena, kterou 
již tradičně vyhlašuje Okresní sdružení České lékařské ko-
mory, si klade za cíl ocenit lékaře, kteří významně přispěli 
k rozvoji medicíny v regionu, nebo jej obohatili svými činy  
a odbornými znalostmi. 
Pro rok 2024 byl tímto oceněním poctěn prof. PaedDr. ThDr. 
MUDr. et MUDr. Jaroslav Maxmilián Kašparů, PhD, dr.h.c., 
ICEAH, jehož mimořádná profesní i osobní dráha se stala in-
spirací pro celé lékařské společenství.
V emotivním děkovném projevu prof. Kašparů vzpomínal  
na své začátky v pelhřimovské nemocnici před více než pa-
desáti lety, kdy se ucházel o místo psychiatra. S vděčností 
zmínil rozhodnutí tehdejšího primáře Karla Kally, který jej 
přijal při pohovoru se slovy „Bereme ho, v pondělí nástup“. 
„Bylo to rozhodnutí, které mi přineslo půl století spokoje-
ného života,“ řekl profesor. Své poděkování věnoval i své 
manželce, kterou v žertu označil za spolupracovnici ve své 
celoživotní „psychiatrické misi“. S charakteristickým nadhle-
dem a humorem dodal: „Babička říkávala, že i motyka občas 
vystřelí, a tak jsem já, sólista, našel své místo v týmu.“

Kariéra hodná obdivu
Profesor Kašparů má za sebou obdivuhodnou kariéru. Po 
původním studiu stomatologie, kterou absolvoval na Uni-
verzitě Karlově, pokračoval ve všeobecném lékařství na Uni-
verzitě Komenského v Bratislavě. Následně se specializoval 

na psychiatrii, kde získal atestace z obecné i dětské a do-
rostové psychiatrie. Své vzdělání dále rozšiřoval v oblastech 
psychosomatiky, psychoterapie a hypnoterapie, kde získal  
i titul PhD. Jeho akademické aktivity zahrnují také pedago-
giku, etiku a teologii, což svědčí o jeho mimořádném rozhle-
du. Publikoval přes třicet knih, z nichž některé byly přelo-
ženy do cizích jazyků. Jeho literární tvorba spojuje témata 
medicínská i duchovní, což odráží šíři jeho zájmů a schop-
nost propojit různé aspekty lidského života.
Vedle své lékařské praxe působil také jako soudní znalec, byl 
členem Rady České televize a aktivně se zapojuje do vzdě-
lávání budoucích lékařů. Jeho přednášky v rámci Kempu 
mediků, který organizuje Nemocnice Pelhřimov, jsou vysoce 
ceněny. Rovněž působí jako birituální kněz a jeho duchov-

ní činnost je nedílnou součástí jeho osobního i profesního 
života.
MUDr. Jan Fottin, který profesora Kašparů na ocenění na-
vrhl, ve svém závěrečném projevu ocenil jeho schopnost 
vnímat problémy lidí s empatií a nalézat pro ně nejen od-
bornou, ale i lidskou radu. Vyzdvihl také jeho odvahu po-
jmenovávat věci pravými jmény a schopnost oslovit poslu-
chače humorem a zdravým rozumem. „Je to osobnost, která 
inspiruje a obohacuje nejen náš region, ale i širší lékařskou 
komunitu,“ uzavřel MUDr. Fottin.
Ocenění „Vynikající lékař Pelhřimovska“ tak nejen vzdalo 
hold jedinečné profesní dráze prof. Kašparů, ale zároveň 
připomnělo, jak zásadní je spojení odbornosti, lidskosti  
a humoru v každodenní práci lékaře.                                  (měú)

6                      

Vynikajícím lékařem Pelhřimovska byl oceněn Jaroslav Maxmilián Kašparů

Alzheimer poradna
Nejbližší Alzheimer poradna v SeniorPointu Hodiny H se 
uskuteční 27. ledna. Pro rady a konzultace se můžete na-
hlásit u paní Marcely Rýpalové z Alzheimer poradny Vyso-
čina (e-mail: rypalova.m@alzheimerporadnavysocina.cz, 
tel.: 733 629 018).
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Vážení čtenáři,
dnešním zápisem zakončujeme naše listování v městské 
kronice čtyřkovými roky v posledních 100 letech. Začali 
jsme nahlédnutím do kroniky z r. 1924 a končíme zápisem 
z r. 2014. V příštím vydání se opět vrátíme o 100 let zpět  
do roku 1925. Děkujeme za vaši přízeň při čtení našich zá-
pisů a přejeme hezké Vánoce.

Město má nové vedení, radu a zastupitele
Městské zastupitelstvo má 21 členů a z jednotlivých politic-
kých stran je složeno takto: 
ČSSD - Mgr. Bohumil Kovanda, MUDr. Jiří Běhounek,  
Ing. František Kučera, Ing. Miroslav Šimon
ODS - JUDr. Josef Doubek, Ladislav Med, Leopold Bambula, 
Jindřich Štěrba
Změna pro Pelhřimov - Ing. Renáta Marková, JUDr. Jiří Ko-
zák, Pavel Hájek
KDU-ČSL - MUDr. Hynek Poul, Ing. Josef Koch, Bc. Pavel Pípal
ANO 2011 - Marie Minářů, Mgr. Ivana Kociánová, Ing. Jaro-
slav Vítků
TOP 09 - MUDr. Pavel Míka, Zdeněk Jaroš
KSČM - Mgr. Jaroslava Soukupová, Pavel Hodáč
4. listopadu 2014 se konalo první ustavující zasedání no-
vého zastupitelstva města, které vzešlo z voleb konaných  
ve dnech 10. a 11. října. Jeho hlavní náplní byly volby nové-
ho vedení města. Na pozici starosty byli navrženi dva kandi-
dáti - Mgr. Bohumil Kovanda /ČSSD/ a Ing. František Kučera 
/ČSSD/. Při tajném hlasování byl většinou 16 hlasů zvolen 
Ing. František Kučera, dosavadní jednatel Městské správy 
lesů Pelhřimov. Nově zvolený starosta ve funkci vystřídal 
Leopolda Bambulu, který působil na této pozici tři volební 
období. Nový starosta a zastupitelé města ocenili jeho obě-
tavou práci pro město.
Prvním místostarostou byl zvolen jediný navržený kandidát 
Ladislav Med /ODS/, získal 19 hlasů, druhým místostarostou 
se stal také jediný navržený kandidát Ing. Josef Koch /KDU- 
ČSL/, který získal 18 hlasů.
V sedmičlenné radě budou v tomto volebním období zase-
dat kromě starosty a místostarostů Mgr. Ivana Kociánová  
a Ing. Jaroslav Vítků /ANO 2011/, Ing. Miroslav Šimon  
/ČSSD/ a JUDr. Josef Doubek /ODS/.
 
Nová vlajka Města Pelhřimova
Doposud užívaná vlajka / vodorovně dělený list na tři stejná 
pole – červené, modré a bílé, se znakem města uprostřed 
pole bílého/ vznikla v roce 1975 u příležitosti 750. výro-
čí založení města. Autora návrhu se nepodařilo vypátrat  
a jsou pochybnosti, zda návrh vlajky byl vůbec oficiálně při-
jat. Samotná vlajka nesplňovala závazná pravidla při tvor-
bě návrhů nových vlajek a praporů. Vedení města vyzvalo 
Letopiseckou komisi Rady Města Pelhřimova, aby se ujala 
přípravy návrhu nové vlajky. Komise posuzovala dva návrhy 
od Mgr. Rostislava Čecha, učitele Gymnázia v Pelhřimově  
a člena Letopisecké  komise, jejichž grafické provedení vy-
hotovil místní výtvarník Mgr. František Kubík. V prvním ná-
vrhu  vlajky je list dělen na tři stejná vodorovná pole. Horní 
je modré, prostřední bílé a dolní zelené. Barevnost vlajky 
vychází z barev městského znaku. Uprostřed bílého pole 
je figura poutníka ze znaku města. Druhý návrh vycházel 
ze stejných barev, jenom prostřední bílé pole je širší, horní 
modré a zelené dolní pole jsou užší. Přechod mezi horním 
modrým polem a prostředním bílým je znázorněn stylizo-
vanou městskou hradbou. V prostředním bílém pruhu je 
opět postava poutníka jako symbol města. Komise vybrala 
právě tento druhý návrh, neboť na poli vlajky by měla být 
figura poutníka jako symbol města a tzv. mluvící znamení  
ve smyslu vexilologických zásad. Návrh vlajky vychází  
ze známé pověsti o založení města poutníkem, údajným za-
kladatelem města byl pražský biskup Peregrinus - Pelhřim 
latinské slovo peregrinus znamená přespolní, volně přelože-
no – poutník. Pole vlajky s poutníkem svým způsobem vypo-
vídá známý historický příběh o založení města. 
Zastupitelstvo města tento návrh 15. dubna 2014 přijalo  
a předalo k posouzení Podvýboru pro heraldiku a vexilolo-
gii Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Návrh vlajky byl 
schválen a ta byla slavnostně přijata a představena na Pel-
hřimovských dožínkách dne 6. září. Vlajku přinesli na pódi-
um hasiči v čele s předsedou Letopisecké komise JUDr. Jo-
sefem Doubkem. Společně s dekretem předsedy Poslanecké 
sněmovny byla předána starostovi města Leopoldu Bambu-
lovi. Starosta ve svém projevu zdůraznil, že vlajka je důleži-
tým symbolem, který bude spojovat generaci našich předků 
s generacemi budoucími. Poté vlajku požehnal pelhřimov-
ský vikář Jaroslav Stehlík. Dana Bezstarostová zazpívala stát-
ní hymnu a tím byl tento okamžik doslova umocněn. Občané 
města se mohli také s vlajkou vyfotit před radnicí na Masa-
rykově náměstí.

Oprava kostela sv. Kříže neboli kaple na Kalvárii
V letošním roce se uskutečnila druhá etapa opravy, rozpočet 
této etapy představuje zhruba jeden milion korun, přičemž 
z Kraje Vysočina a z Ministerstva kultury ČR je přislíbena do-
tace ve výši 550.000 Kč. Kromě opravy krovu, krytiny a veš-
kerých klempířských prvků bylo provedeno statické zajiště-
ní objektu, prasklý vítězný oblouk objektu byl nainstalován  

na táhlo, které jej stáhlo k obvodové zdi. Ke konci roku po-
kračovala další etapa revitalizace a práce probíhaly hlavně  
v interiéru. Při opravách věže kostela byla objevena důklad-
ně uzavřená měděná schránka válcovitého tvaru. Ta byla 
dne 9. dubna otevřena na radnici za účasti představitelů 
města. Ve schránce byly v dalším skleněném pouzdře ulo-
ženy různé dobové spisy, noviny, fotografie a mince z roku 
1883, kdy byl kostel nově postaven. Dokumenty prozradily 
mnoho zajímavých informací např. ceny potravin. Byl zde 
také plakát, upozorňující na významnou rodinnou událost 
tehdejšího panovnického rodu. V roce 1928 byla na věž in-
stalována nová krytina a při té příležitosti byl do schránky 
uložen pamětní list podepsaný starostou města, jeho zá-
stupci a devítičlennou radou. Pelhřimov měl v roce 1928 
6600 obyvatel a bylo zde 690 domů. Pelhřimovští občané 
slavili velmi okázale a radostně 10. výročí samostatné re-
publiky. Z nalezených dokumentů byly pořízeny kopie, vše 
bylo vráceno na původní místo. Pro další generace byla zho-
tovena schránka nová, do které byly vloženy dokumenty, 
přibližující dnešní dobu. Jedná se o pamětní list podepsaný 
starostou a členy městské rady, noviny, mince, bankovky  
a také fotografie.

Centrum Beachwell u ZŠ Osvobození
Od června 2014 je naše město bohatší o nové sportovní 
centrum. Centrum Beachwell nabízí dva kurty na plážový 
volejbal a zázemí na relaxaci - bar, saunu a kryosaunu. Cen-
trum vybudovali manželé Kozlerovi, kteří podnikají v Pelhři-
mově. Při příležitosti otevření nechyběl slavnostní program, 
zahrnoval exhibiční beachvolejbalové zápasy mužů a žen, 
aerobní cvičení žákyň, vystoupení Tanečního centra a další. 
Starosta města poděkoval manželům Kozlerovým za mo-
derní sportovní centrum, jež bude určitě pomáhat v rozvoji 
mládežnického sportu.

Ceny města uděleny po jedenácté
25. ledna 2014 se v pelhřimovském kulturním domě Máj 
uskutečnil již po jedenácté slavnostní večer udělování Cen 
města Pelhřimova osobnostem a firmám, které pozitivně 
ovlivnily dění ve městě a přispěly k jeho propagaci. V kate-
gorii Žáci a studenti obdržel cenu Miroslav Bašta, student 
septimy pelhřimovského gymnázia, za vynikající studijní 
výsledky a za úspěchy v biologicky zaměřených soutěžích. 
V kategorii Sportovci byla oceněna žákyně ZŠ Pelhřimov 
Osvobození Dominika Hronová. Je velmi úspěšná v bojovém 
sportu taekwondo a stala se třikrát Mistryní České republi-
ky a umístila se na předních místech v prestižních zahranič-
ních soutěžích. V kategorii Podnikatelské subjekty převzal 
ocenění Ing. Karel Kupec - studio A. Tato firma vybudovala  
ve městě řadu významných objektů např. výrobní halu  
v areálu Rimowa, bytové domy, z nichž jeden získal oceně-
ní Stavba Vysočiny 2008. V kategorii Mimořádné zásluhy  
o rozvoj města byl oceněn Jan Tomášek, který pracuje jako 
knihovník-dokumentarista v Muzeu Vysočiny v Pelhřimově. 
Po roce 1989 byl prvním starostou zvoleným ve svobodných 
volbách. Za jeho působení došlo k obnově centra města, 
byly přejmenovány některé ulice ve městě. Na základě jeho 
snah byly vytvořeny a umístěny v Pelhřimově pamětní desky 
významných osobností. Cena Křesadlo, kterou uděluje Dob-
rovolnické centrum regionu Pelhřimov, byla udělena Evě 
Říhové. Účastníkům večera byl nabídnut zajímavý program. 
Zhlédli fotografickou prezentaci významných událostí uply-
nulého roku ve městě, vyslechli si hudební a recitační vy-
stoupení. V závěru oficiální části večera byl symbolicky pře-
dán Dobrovolnickému centru Fokus Vysočina šek na 13.230 
Kč. Peníze byly vybrány v dobrovolnické sbírce od účastníků 
slavnostního večera.

Herní koutek na náměstí
Během prázdninových dní byl na Masarykově náměstí umís-
těn nový herní koutek s figurami ježka a šneka. Pořízení této 
atrakce projednalo zastupitelstvo města. O umístění herní-
ho koutku na náměstí byly hned od počátku vedeny diskuze, 
zda právě toto místo je vhodné. S místem na náměstí byli 
spokojeni hlavně rodiče s dětmi.

Ota Fried padl před sedmdesáti lety
Ota Fried je pravděpodobně jediný Pelhřimák, který padl ve 
druhé světové válce při bojích, které následovaly po vylo-
dění spojenců v Normandii. Narodil se v roce 1908 v domě 
čp. 169 na Karlově náměstí. Po velmi složité cestě se v roce 
1943 dostal do Čs. samostatné obrněné brigády. Počátkem 
října 1944 se jednotka přesunula k přístavu Dunkerque ve 
Francii, kde měla obléhat obklíčenou německou posádku. 
První ofenziva v den státního svátku ČSR 28. října měla velký 
úspěch. Další bojová akce se uskutečnila 5. listopadu. Tan-
ky uvízly v minových polích a pěchota bez jejich podpory 
nemohla úkol splnit. V boji padlo 26 mužů a mezi nimi prá-
vě i Ota Fried. Je pohřben na britském vojenském hřbitově  
v belgickém městečku Adinkerke. Zbyněk Malát a Jiří Pešl, 
kteří se letos v květnu vydali po jeho stopách, mu na hrob 
položili kamínek z pelhřimovského náměstí, jako pozdrav  
z rodného města a zapálili svíčku.

Sloučení škol
1. července 2014 došlo ke sloučení Gymnázia a Obchodní 
akademie, dvou dříve samostatných pelhřimovských střed-
ních škol. Obě školy patřily neodmyslitelně k duchovnímu 
klimatu města a regionu. Novodobá historie gymnázia tr-
vala s protektorátní přestávkou téměř 145 let, obchodní 
akademie patřila k nejstarším odborným středním školám 
v našem regionu. 
O sloučení obou institucí se začalo uvažovat po roce 2001, 
kdy obě školy přešly pod nového zřizovatele, Kraj Vysočina. 
Ten musel reagovat na snižující se počty studentů středních 
škol. Sloučením obou subjektů měly být ušetřené finanč-
ní prostředky, neboť obchodní akademie začala pociťovat 
vážný nedostatek studentů. V roce 2011 radní pro školství 
Mgr. Marie Kružíková předložila k diskuzi materiál Opatření 
k řešení dopadů demografického vývoje do středních škol 
zřizovaných krajem. Tento materiál již zmiňoval sloučení 
gymnázia a obchodní akademie. Jednání se vedla na ně-
kolika úrovních. Stanovisko veřejnosti, představitelů města 
a zástupců obou škol bylo po zkušenostech se sloučením 
SOU a průmyslové školy rozhodně zamítavé. Po volbách  
v roce 2012 se novou radní pro školství stala Ing. J. Fialová 
a otázka řešení volných míst na středních školách se ještě  
zintenzivněla. Byla předložena nová verze materiálu a zde 
bylo konstatováno: „Základním výsledkem diskuze v roce 
2011 byl zájem měst na svém území zachovat oborovou na-
bídku středních škol a neochota místních gymnázií přispět 
k jejímu udržení.“ V dokumentu se opět mluvilo o sloučení 
obou škol, hlavním důvodem byl nedostatek peněz pro sa-
mostatný provoz obchodní akademie. Proti sloučení mluvilo 
několik skutečností. Školy se po sloučení nevejdou do jedné 
budovy /hlavní možnost, kde ušetřit/, obě školy mají rozdíl-
né zaměření, učební náplň a profil absolventů. Nakonec byla 
naplněna vůle zřizovatele, Zastupitelstvo Kraje Vysočina dne 
25. června 2013 rozhodlo o sloučení. Ze škol vznikla jedna 
nástupnická organizace Gymnázium a obchodní akademie 
Pelhřimov. Novým ředitelem se stal Mgr. Aleš Petrák, dosa-
vadní ředitel gymnázia.

Zemřel dlouholetý ředitel ZUŠ a sbormistr Václav Nouza
Ve věku 93 let zemřel dne 26. 11. 2014 Václav Nouza, pel-
hřimovský skladatel, pedagog, sbormistr a dirigent. Byl au-
torem myšlenky, aby se výuka hudby soustředila v jedné 
budově a nebyla roztříštěna v různých částech města. Vác-
lav Nouza se narodil 6. srpna 1921 ve Staré Boleslavi. Po 
absolvování pražské konzervatoře se v roce 1941 přihlásil 
do konkurzu na obsazení místa učitele klavíru a přiřazených 
předmětů na Městské hudební škole v Pelhřimově a také 
jako regenschori. Dokumentace zaznamenává 21 podaných 
žádostí na toto místo. Komise vybrala Václava Nouzu a ten 
se od 1. září 1941 stává ředitelem chrámové hudby a učite-
lem Městské hudební školy. S malými přestávkami zde setr-
val až do roku 1984, kdy odchází do důchodu. S osobností 
pana Václava Nouzy je neodmyslitelně spjat pelhřimovský 
pěvecký sbor Záboj. Jeho jméno je spojeno nejen se smí-
šeným sborem, ale především s mužským sborem. Napsal 
pro něj řadu skladeb a upravil mnoho písní. Václav Nouza se  
z řadového učitele dostal na místo pátého ředitele, jmeno-
ván byl v roce 1958 a v této funkci setrval až do roku 1984. 
V roce, kdy se ujal vedoucí pozice, zavedl souborovou vý-
uku, založil a řídil tři žákovské soubory - pěvecký, dechový  
a smíšený instrumentální. Pěvecký dětský sbor, který Václav 
Nouza vedl až do roku 1984, dosahoval výborných výsled-
ků v krajských a celostátních soutěžích LŠU. Sbor byl veden  
za klavírní spolupráce manželky Bohuslavy Nouzové. V re-
pertoáru nechyběly vlastní umělé písně nebo úpravy lido-
vých písní s názvem Z Pelhřimovska a Písně z Pelhřimovska.  

Za Letopiseckou komisi:
JUDr. Josef Doubek, Mgr. Rostislav Čech

Co prozradily městské kroniky. Stalo se před 10 lety (rok 2014)

Kostel sv. Kříže neboli kaple Kalvárie bezprostředně po ukon-
čení oprav. Slavnostní otevření se uskutečnilo v následujícím 
roce - tj. 2015.

Foto: archiv Kulturních zařízení města Pelhřimova
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Vítězstvím družstva Prahy skončil Junior Davis Cup, který se 
na přelomu listopadu a prosince konal v pelhřimovské hale. 
K vidění byl špičkový tenis v podání mladších žáků, turnaj  
už je pro naše město tradiční záležitostí. V Pelhřimově se hrál 
po dvaadvacáté.
Turnaj, který se koná jako memoriál Jana Tročila, významné-
ho tenisového činovníka ze Sezimova Ústí, se dá považovat 
za mistrovství republiky družstev bývalých krajů. Utkaly se 
v něm družstva oblastních tenisových svazů Prahy, Středo-
českého, Jihočeského, Západočeského, Severočeského, Vý-
chodočeského, Jihomoravského a Severomoravského kraje.  
O kvalitě klání svědčí mimo jiné fakt, že v hale tenisového 
klubu Pelhřimov se představili nejlepší hráči aktuálního re-
publikového žebříčku.
V roli favoritů přijely na Vysočinu týmy Prahy a Jihomorav-
ského kraje, kde disponují mládežnickými tenisovými centry. 
Papírové předpoklady se naplnily jen zčásti. Praha turnaji do-
minovala, stříbrné medaile nečekaně skončily v držení hráčů 
ze severu Moravy. Na Jihomoravany zbyly medaile bronzové. 
Jihočeský kraj už obvykle končí na konci výsledkové listiny, 
proto lze letošní šesté místo považovat za úspěch.             (va)

Basketbal v Pelhřimově a Jindřichově Hradci 
bavil. Sojky se v silné konkurenci neztratily

Důležitá telefonní čísla
Tísňová linka: 112. Hasiči: 150. Záchranná služba: 155. Poli-
cie: 158. Městský úřad Pelhřimov - ústředna: 565 351 111. 
Pelhřimovská vodárenská s.r.o. - havárie (24 hodin denně): 
565 323 123. Technické služby Pelhřimov: 565 323 138.

Mladé sportovní gymnastky 
braly dvakrát stříbro

Plán vycházek Klubu českých turistů
26. 12. - sraz: u sauny (13:30) - Vánoční vycházka

27. 12. - sraz: u sauny (8:00) - Pochod do neznáma

31. 12. - sraz: u sauny (9:00) - Výstup na Javořici

1. 1. - sraz: u sauny (13:30) - Novoroční výšlap

7. 1. - sraz: u kina. Pelhřimov - Starý Pelhřimov - Stráž- Pel-
hřimov, 8 km. 

14. 1. - sraz: zastávka autobusu. Autobus: Pelhřimov, aut. 
nádraží 8:35 - Pelhřimov, nem. 8:37 Jihlava 9:20/9:45 - Třešť 
10:10. Prohlídka betlémů. Zpět - autobus: Třešť 12:45 - Ba-
telov 12:58, vlak: Batelov 13:09 - Pelhřimov 13:44.

21. 1. - sraz: u kina (8:30). Trasa: Pelhřimov - Skrýšov - Puti-
mov, Markův betlém - Pelhřimov, 10 km. 

Garant: Ing. Vladislav Macháček, tel.: 732 287 966.

Junior Davis Cup nabídl
špičkový žákovský tenis

Letošní ročník prestižního mezinárodního basketbalového 
turnaje GBA Young Guns Invitational, který se na přelomu 
listopadu a prosince uskutečnil v Pelhřimově a Jindřichově 
Hradci, přinesl historický úspěch jednoho z pořadatelských 
týmů. GBA Lions Jindřichův Hradec ve finále poprvé v histo-
rii ovládli tento turnaj, když porazili CZ Academy výsledkem 
77:71. Pelhřimovské Sojky skončily na sedmé příčce.
Turnaj přivítal špičkové mládežnické týmy z celé Evropy, včet-
ně reprezentantů z Anglie, Švédska, Polska, Nizozemska a dal-
ších zemí. Tato mezinárodní účast podtrhla prestiž a význam 

této jedinečné akce. Klání nabídlo nejen napínavé zápasy, ale 
i doprovodný program. V soutěži Slam Dunk Contest excelo-
val Mohamed Keita Sakine z London United, zatímco vítězem 
soutěže v tříbodových střelách se stal Kristijonas Stračkaitis  
z domácího týmu GBA Lions Jindřichův Hradec.
Speciálním vrcholem byl také zápas Kooperativa NBL, ve kte-
rém GBA Fruko-Schulz J. Hradec zvítězil nad BK ARMEX ENER-
GY Děčín poměrem 99:88. Tento zápas nejen ukázal kvalitu 
domácího týmu, ale také přispěl k obrovskému zájmu fanouš-
ků, kteří zaplnili halu a vytvořili jedinečnou atmosféru.     (va)

Skvěle si počínaly pelhřimovské sportovní gymnastky při pře-
borech Jihočeského kraje a Vysočiny v soutěžích družstev.  
Z Veselí nad Lužnicí vezly stříbrné medaile hned ze dvou věko-
vých kategorií. V kategorii VS0A se na druhém místě umístila 
děvčata z SG Pelhřimov ve složení Charlotte-Ella Michalová, 
Agáta Semorádová, Denisa Příhodová a družstvo doplnila 
hostující Michalová Eliška z TJ Lokomotivy Veselí nad Lužnicí.  
V kategorii V. ligy hostovala pelhřimovská gymnastka Karla 
Krejča v družstvu Lokomotivy Veselí nad Lužnicí. Tento tým 
skončil na druhém místě.                                                                                            (js)

Sobota 21. prosince: MUDr. Dagmar Dvořáková, Hodějovická 
2254, Pelhřimov, neděle 22. prosince: MUDr. Alena Hájková, 
Havlíčkovo náměstí 51, Žirovnice, úterý 24. prosince: MUDr. 
Dana Korbová, zubní středisko N. Cerekev 270, středa 25. 
prosince: MUDr. Luboš Kudrna, Žirovnická 442, Počátky, čtvr-
tek 26. prosince: MUDr. Jana Mikulcová, Žižkova 922, Pacov, 
sobota 28. prosince: LS Iurii Gudko, Březinova 398, H. Cere-
kev, neděle 29. prosince: MUDr. Stanislav Mrvka, Žirovnická 
442, Počátky, středa 1. ledna: MUDr. Marcela Otáhalová, Ma-
sarykova 335, Kamenice n. L., sobota 4. ledna, neděle 5. led-
na, sobota 11. ledna a neděle 12. ledna: Zubní středisko V+V, 
Kostelec u Jihlavy, sobota 18. ledna: MUDr. Lenka Pekařová, 
Žižkova 922, Pacov, neděle 19. ledna: MUDr. Josef Pešek, An-
tonína Sovy 444, Pacov.

Stomatologové zajišťují služby pouze o víkendech a svátcích, 
a to od 9 do 12 hodin. Uvedený přehled je informativní. 
Aktuální službu je nutno ověřit na tel. 565 355 111 nebo  
na www.hospital-pe.cz.

První Vysočina Cup přinesl jedinečnou podívanou

Služby stomatologů

Trofej obhájil Imperator

Vítězstvím ukrajinského klubu Imperator skončil 28. roč-
ník Vánočního turnaje v taekwondu, který ve dnech 7. a 8. 
prosince ve sportovní hale pořádal klub Taekwondo Lacek. 
„Turnaj měl vysokou úroveň, na třech tatami bojovalo 420 
závodníků ze třinácti zemí," informoval.    Foto: Kamil Vaněk

Na konci listopadu hostil pelhřimovský stadion historicky 
první ročník soutěže v synchronizovaném bruslení s názvem 
Vysočina Cup. Soutěž, pořádaná jihlavským klubem Dukla 
Jihlava – mládež, nabídla nezapomenutelnou podívanou, 
které se zúčastnily týmy z celé České republiky i Maďarska. 
Akci slavnostně zahájili jednatel klubu Dukla Jihlava Bedřich 
Ščerban, starosta města Pelhřimov Ladislav Med a náměs-
tek hejtmana Kraje Vysočina Pavel Franěk.  
Synchronizované bruslení, disciplína vyžadující dokonalou 
souhru 16 bruslařů, se předvedlo v plné kráse. Diváci mohli 
obdivovat nejen ladnost a preciznost týmů, ale také jejich 
snahu získat cenné body na začátku sezóny. Domácí týmy 
zazářily a odvezly si nejvíce medailí, ale i maďarské výpravy 
se dokázaly prosadit.  
Pražský tým MINNIES zvítězil mezi nejmladšími, následova-
ný stříbrnými ROXY z Jihlavy. Pražská KOMETA ovládla ka-

tegorie mladšího žactva i žáků. V kategorii Mixed Age do-
minoval kopřivnický tým BLACK ANGELS s pirátskou volnou 
jízdou, ale těsně za ním skončila silná pražská KOMETA. 
Ve vyrovnané juniorské kategorii se pražská KOMETA znovu 
ukázala jako nejlepší a získala zlato s impozantním bodovým 
ziskem 133,84. Druhé místo obsadily GEMINI, které poprvé 
v historii porazily tým HARMONIA, jenž kvůli pádům skončil 
třetí.  
Mezi seniory excelovala OLYMPIA s efektní choreografií 
na motivy Mamma Mia, která přinesla celkový zisk 167,14 
bodu. Soutěž vyvrcholila kategorií Elite 12, kde tým DAR-
LINGS sice odjel pouze krátký program, ale jeho fanoušci 
se těší na další vystoupení na brněnském Santa Claus Cupu.  
Vysočina Cup ukázal, že synchronizované bruslení má v Čes-
ku stoupající úroveň. Díky podpoře místních organizací i me-
zinárodní účasti má tento sport slibnou budoucnost.   (měú)



ZIMNÍ PŘÍHODY VČELÍCH MEDVÍDKŮ
Divadlo L. Lipského – sobota 21. prosince – 15:00

A je to tady! Léto skončilo a na paloučku u čmeláčí cha-
loupky začíná podzim. Všechno odkvetlo a padá. Čmeldové 
ochutnají první sladké hrušky, jenže nevědí, že si na nich 
taky pochutnává nebezpečný Sršeň. Ještě že ty hrušky pa-
dají. Vrací se vyděšení čmeldové k mamince, která má pro 
ně také překvapení. Na oslavu posledního sluníčkového dne 
k nim přichází sousedé - pan Babočka, paní Mnohonožka 
Božka, pan Kvapík, pan Cvrček, babička Čmelinda a nesmí 
chybět ani Beruška. Všichni mají nějaký dárek, aby se Čme-
láčkům v zimě dobře spalo. A taky spí. Jenže Zima Zimice je 
tak krutá, že se Čmeldové probouzí uprostřed zimy, aby si 
přitopili. Stopy ve sněhu jim nahání strach. Kdo jim to chodí 
kolem čmeláčí chaloupky? To už uvidíte sami!
 

PŘÍHODY KRÁLÍČKA FILUTY III. A IV.
KD Máj malá scéna – sobota 11. ledna - 15:00

Liška chce chytit a sníst králíčka Filutu, a tak se snaží připravit 
past, kterou by králíčka dopadla. V představení uvidíte dva 
příběhy: Jak králíček Filuta kmotru lišku přechytračil a Jak 
vyzrál králíček Filuta na kmotru lišku. Hraje: Loutkoherecká 
skupina Rolnička, Kašpárek se těší na vaše obrázky.

O VODNÍKOVI Z ČERTOVKY
Divadlo L. Lipského – sobota 18. ledna – 15:00

Pohádková inscenace podle staré pražské legendy. V potoce 

Čertovka žije vod-
ník Vrbina. Přijďte 
si poslechnout je- 
ho vyprávění o 
velké lásce sirotka 
Aničky a mladého 
vodníka Vlnky, o 
zlé tetě a kouzel-
ném puškvorco-
vém elixíru. Účin- 
kuje Divadlo Kam-
pa z Prahy.

STRAŠIDLO BUM BÁC, O PYŠNÉM KOLÁČKU
KD Máj malá scéna – sobota 1. února - 15:00

Strašidlo BUM BÁC - Pasačka je s kozou na pastvě, ale koza 
je umíněná a nechce domů. Zahnat neposlušnou kozu domů 
se pokusí zajíček a ježek. Komu se to nakonec podaří, uvidíte 
v naší pohádce.
O pyšném koláčku - Babička a dědeček z poslední mouky upe-
čou koláček, kterému se ale nelíbí být s nimi doma, tak se 
jednoho dne rozhodne a uteče do lesa. Cestou potká spoustu 
zvířátek, před kterými se vychloubá a nad všemi se povyšuje. 
Jeho pyšnosti udělá přítrž až vychytralá liška a koláček se ješ-
tě rád vrátí domů k babičce a dědečkovi.
Hraje: Loutkoherecká skupina Rolnička, Kašpárek se těší  
na vaše obrázky.

KARNEVAL S MILANEM ŘEZNÍČKEM
KD Máj - 2. února - 15:00 

Čekají vás dvě hodiny plné soutěží, her, zábavy, tance a slad-
kých odměn.

NA KOUZELNÉM PALOUČKU
Divadlo L. Lipského – sobota 8. února – 15:00

Unikátní loutková revue s kamarády Jů a Hele v nadživotní 
velikosti. Komické dialogy se střídají s písničkami a soutěžemi, 
kterých se děti účastní.
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Kultura nás baví

štědrovečerní
troubení

Po půlnoční mši ve sv. Bartoloměji se vrací tradice 
zpívání koled z věže. 

Letos se navíc otevře i stánek U Stromečku, 
kde si budete moci dát něco dobrého k pití.

Dětské pořady



Léto s Evženem
Pátek 20. 12. a pondělí 30. 12.                                         20:00
Pátek 3. 1.                                                                            16:00

Tři kamarádi stojí před nečekaným úkolem. Mají jen čtrnáct 
dní na to, aby pro své děti zachránili tradiční letní tábor, 
který ničila vichřice. Jejich poslední nadějí zůstává louka  
u hradu Tramberk. (97 minut)                             přístupný všem

Heretik
Sobota 21. 12.                                                                     20:00
Přichází šířit slovo boží, aniž by tušili, že nejtěžší zkouška je 
teprve čeká, až překročí práh domu okouzlujícího pana Re-
eda. Zazvonit na domovní zvonek a přijmout jeho pozvání 
na borůvkový koláč se ukáže jako ten nejhorší nápad, i když 
venku hřmí a leje. (110 minut)               nepřístupný do 15 let

 V dobrém i zlém
Sobota 28. 12., neděle 29. 12. a pátek 10. 1.                20:00
V komedii o dvou manželských párech, které se odváží  
na první sousedskou návštěvu a následně prožijí neobvyklý 
večer plný nečekaných chvil a zvratů, se představí J. Lang-
majer, P. Hřebíčková, T. Pauhofová a M. Hofmann. 
(93 minut)                                                nepřístupný do 15 let

Čarodějka
Čtvrtek 2. 1.                                                         20:00
Člověk, který nezapadá, to má v životě obvykle o něco těž-
ší než ostatní. A co teprve, když je jeho „nezapadání“ vidět  

na první pohled. Jeden z nejslavnějších muzikálů současnos-
ti se dočkal filmového zpracování. (160 minut)                      
                                                                              přístupný všem

Nosferatu 
Sobota 4. 1. a pátek 17. 1.                                                                     20:00
Drákulovská legenda ožívá v rukou jednoho z nejdémonič-
tějších režisérů současnosti. Robert Eggers natočil nesmr-
telný příběh o moci posedlosti a hranicích absolutního zla. 
(132 minut)                                               nepřístupný do 15 let

Better Man 
Neděle 5. 1.                                                                         20:00
Založeno na skutečném příběhu strmého vzestupu, drama-
tického pádu a pozoruhodného znovuzrození britské popo-
vé superstar Robbioeho Williamse, jednoho z největších 
showmanů všech dob. (134 minut)      nepřístupný do 15 let

Radost na dosah (SENIORKINO)
Středa 8. 1.                                                         15:00
Klára je vztahovou koučkou, zatímco David je úspěšným ře-
ditelem marketingu zajeté firmy. Osud tomu tak chtěl, když 
se Klára s Davidem potkávají a ihned si padnou do oka. Vše 
jde dobře až do chvíle, kdy Klára Davidovi přizná její skuteč-
nou práci. (93 minut)                                  nevhodný do 12 let                                            

Parthenopé (TADY VARY)
Středa 8. 1.                                                                       20:00
V roce 1950 se v tom nejkrásnějším městě narodila ta nej-
krásnější žena. Svým vzhledem dokáže Parthenopé okouzlit 
každého, kdo ji spatří, ona však nechce být pouhým symbo-
lem pomíjivé krásy. (136 minut)                 nevhodný do 12 let

Šla jsem si zaběhat
Pondělí 13. 1.                                                                       16:00
Vera a její manžel si plní seznam snů. Zbývá již jen jedna vý-
zva, když manžel nečekaně zemře. Vera se rozhodne splnit 
si poslední přání ze seznamu a zaběhne si se svými dcerami 
maratonskou štafetu. (105 minut)            nevhodný do 12 let

Já a můj terapeut
Sobota 18. 1. a neděle 19. 1.                                                                      20.00
Doktor Béranger má vše, o čem by si mohl kdokoliv snít.  
Je hvězdou oboru psychologie, jeho manželství trvá už 30 let,  

a život má pod kontrolou. Tedy až na jeho nejnáročnějšího 
pacienta, Damiena Leroye, mistra v tom, jak vyvolat úzkost…
V sobotu 18. 1. uvedeme s českým dabingem a v neděli  
19. 1. v původním znění s českými titulky. (90 minut)           

nepřístupné do 15 let

Nikdo mě nemá rád
Středa 22. 1.                                                            20:00

Hlavní hrdinkou je osamocená Sára, která se nečekaně zami-
luje do tajemného muže. Ani jeden z nich ovšem nesplňuje 
představy okolí a jejich vzájemný vztah se stane nepřijatel-
ným. (105 minut)                                        nepřístupné do 15 let

Na plech
Pátek 24. 1.                                                                          20:00
Rodinný film Martyho Pohla pojímá osobitým způsobem 
příběh Marka, který po dokončení vysokoškolských studií 
vstupuje do života. Zažívá spoustu neotřelých dobrodruž-
ství, aby nakonec dospěl k poznání, že rodina je to nejdůle-
žitější. (99 minut)                                     nepřístupný do 15 let

Představení pro děti:
Pátek 20. 12. a  sobota 4. 1. (17.00): Bob a Bobek ve fil-
mu: Na stopě Mrkvojeda, pondělí 23. 12. a 30. 12. (17.00): 
Mufasa: Lví král, sobota 28. 12., neděle 29. 12. a úterý 
7. 1. (17.00): Ježek Sonic 3, čtvrtek 2. 1. (10.00): Super-
skřítko.vé, pátek 10. 1. a pátek 17. 1. (17.00): Hokus pokus 
Diplodokus, neděle 12. 1. a čtvrtek 16. 1. (17.00): Wood-
walkers: Caragova proměna, středa 15. 1. (17.00): Pásmo 
pohádek pro nejmenší - Jak postavit sněhuláka, úterý  
21. 1. (17.00): Katak: Odvážná velryba, pátek 24. 1. 
(17.00): Zlatovláska.

NOVOROČNÍ KONCERT S VYSOČINKOU
KD Máj – neděle 5. ledna - 15:00

Vysočinka vás srdečně zve na již tradiční Novoroční koncert. 
Přijďte si s ní zazpívat a přivítat se v novém roce. Milým hos-
tem koncertu bude Petr Martiňák.

TERAPIE SDÍLENÍM - LIVE
Divadlo L. Lipského – pondělí 6. ledna – 19:00

Přednáška Ester Geislerové a Honzy Vojtka o vztazích a ko-
munikaci. Do našich vztahů vstoupily mobilní telefony a me-
ssengery. Současné vztahy a komunikace tak prochází tur-
bulencí, na kterou se učíme reagovat. Přijďte s námi sdílet  
a zažijte humorem a informacemi nabitý večer.

ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA
Divadlo L. Lipského – sobota 11. ledna – 19:00

Legendární snímek Martina Friče „Škola základ života“ vzni-
kl na základě divadelní komedie, kterou na výzvu E. F. Buria-
na napsal středoškolský učitel Jaroslav Žák. Žákova divadel-
ní verze se stala rovněž základem adaptace Hany Burešové; 
jsou do ní navíc dějově zakomponovány populární písničky 
třicátých let. Účinkuje Divadlo bez debat.

TIK TIK
Divadlo L. Lipského – středa 15. ledna – 19:00

Komedie TIK TIK upoutá diváky hned na začátku svou neob-
vyklostí i živým humorem. V čekárně psychiatra se setkávají 
tři muži a tři ženy, různého věku, zaměstnání, osudu. Paci-
enti při čekání překonávají zábrany a seznamují se vzájemně  
se svými „tiky“. Netradiční postavy se staly velkými herec-
kými příležitostmi pro Terezu Kostkovou, Kristýnu Frejovou, 
Šárku Kubíkovou, Václava Knopa či Jaromíra Noska. 

MARTIN LOEW - JORDÁNSKO
KD Máj malá scéna – čtvrtek 16. ledna – 18:00

Nejnovější pořad Martina Loewa: Velká cesta královstvím 
pouště a starověkých měst. Vydejme se napříč magickou 
pouštní krajinou obývanou kočovnými beduíny.

LADISLAV ZIBURA – DVĚ CESTY DO DŽUNGLE
Divadlo L. Lipského – čtvrtek 23. ledna – 16:00 a 19:00

Cestovat jako za starých časů je možné! Stačí se zápisníkem 
v ruce usednout na palubu trajektu a vydat se na ty nej-

zajímavější ze sedmnácti tisíc indonéských ostrovů. Přidejte  
se k výpravám mladého spisovatele Ladislava Zibury a po-
znejte s ním jednu z nejrozmanitějších zemí naší planety.

JEN PRAVDU, DRAHÝ
Divadlo L. Lipského – úterý 28. ledna – 19:00

Francouzská komedie o nevěře, ve které se lže jako o závod.
Hrají: Jan Čenský, Dana Morávková, Josef Carda, Štěpánka 
Křesťanová.

PSYCHOHRÁTKY S EVOU HOLUBOVOU
Divadlo L. Lipského – pondělí 10. února – 19:00

„Psychohrátky“ jsou populárně naučná zábavná show o du-
ševním zdraví z dílny Holubice Agency. Tato unikátní show 
přináší důležité informace o duševním zdraví prostřednic-
tvím zábavy a interakce. V pořadu vystupují Eva Holubová, 
Karolína Holubová, Matěj Paprčiak a psycholog Jiří Valášek.

CESTUJI ZA KAČKU - MALAJSIE
KD Máj malá scéna – pondělí 17. února – 18:00

Již potřetí zveme všechny příznivce cestování na besedu  
s Kateřinou Ostrou o tom, jak levně procestovat svět. Tento-
krát se vypravíme do Malajsie.

MĚSTSKÝ PLES
KD Máj – sobota 22. února – 19:30

Hraje: Blue Band. Chybět nebudou taneční vystoupení, slo-
sování vstupenek o hodnotné ceny, drobné občerstvení. 
Vstupenky budou v prodeji od 15. ledna.

ZA DVEŘMI KANCELÁŘÍ
Divadlo L. Lipského – úterý 25. února – 19:00

Skvělá komedie jednoho z nejúspěšnější a nejhranějších 
autorů současnosti Norma Fostera. Šest příběhů o „obyčej-
ných lidech“, které jsou plné brilantních dialogů, nemilosrd-
ných faktů a překvapivých point. Hrají: Aleš Háma, Tereza 
Kostková, Václav Kopta, Simona Vrbická, Jiří Vojta.

DELORAIN
KD Máj – sobota 15. března – 19:00

Deloraine je osmičlenná fantasy paganfolková kapela z Čes-
ké republiky, jejíž živá vystoupení jsou plná pohanských tan-
ců, tajemných rituálů a nekonečného proudu energie. 

„SHODOU OKOLNOSTÍ“
HAPKA & HORÁČEK V PODÁNÍ MARTINA POŠTY

Kostel sv. Víta – pondělí 17. března – 19:00
Kvalitní program, kde písně Petra Hapky a Michala Horáčka 
osloví nejen svojí syrovostí a ironií, ale i něžností a pohlaze-
ním, laskavostí... Samozřejmě ve skvělém provedení profe-
sionálů. Účinkují: Michael Šporcl – saxofon, klarinet, Vítek 
Kojzar – piáno, Martin Pošta – zpěv.

TIGRAN JE VE MĚSTĚ 
Divadlo L. Lipského - středa 9. dubna - 19:00

Stand-up komik z televizního pořadu Comedy Club Tigran 
Hovakimyan přijíždí se svým hodinovým speciálem. Těšte se 
na večer plný smíchu, nekorektního i hrubozrnného humo-
ru.

KRAUSBERRY
KD Máj malá scéna – sobota 26. dubna – 20:00

Krausberry je blues-rocková a hard rocková skupina zalo-
žená zpěvákem Martinem Krausem. Krausberry jsou známí 
svou energickou živou show a unikátním přístupem k rocko-
vé hudbě s českým smyslem pro humor.

JELEN
KD Máj venkovní scéna – pátek 16. května – 20:00

Jedna z nejoblíbenějších kapel české hudební scény zahraje 
v Pelhřimově. Hraje písně z vlastní tvorby vycházející z po-
pulární hudby jako je country, folk, bluegrass a blues. 
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Kino Vesmír uvádí Kino Vesmír

Připravili jsme pro vás
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Můj tip
Vážení a milí čtenáři,
moc ráda bych vás v novém roce po-
zvala na první lednovou akci knihovny, 
kterou bude další cestovatelský pořad 
Jeníka Mráze. A kam se s naším oblíbe-
ným cestovatelem a nadšeným cyklistou 
podíváte? Tentokráte vás čeká Island do 
třetice a naposledy? Třetí návštěva toho-
to tajuplného ostrova byla jednak vzpomínkou a návratem  
na skvělá a úžasná místa, která tam mají, ale zároveň objeve-
ním neuvěřitelného vnitrozemí, které dokáže hrát barvami  
a dějí se tam neskutečné věci. Pokus o zdolání několikaden-
ního treku Laugavegur v Duhových horách se sice nevyda-
řil, ale i s touto zkušeností se smiřuje lépe za doprovodu tří 
dalších skvělých přátel, se kterými opravdu chcete toto vše 
zažívat. A nebudou chybět ani obrázky ze dvou předchozích 
návštěv Islandu. Vstupné na přednášku je 50 Kč.
                Iva Rajdlová, vedoucí Městské knihovny Pelhřimov

Nově v naší nabídce
BELETRIE

Náměsíčník (Lars Kepler). Sedmnáctiletý mladík je obviněn 
z brutální vraždy. Záhy se ukáže, že trpí vzácným druhem ná-
měsíčnosti. Může být pachatelem, anebo také svědkem celé-

ho masakru, ovšem nic si nepamatuje. Dokáže Joona Linna   
s pomocí hypnotizéra případ vyřešit? 
• Další tipy: Sudetský dům 3. (Štěpán Javůrek), Dům v Matou-
šově ulici (Tereza Boučková), V cizích botách (Jojo Moyesová).

 NAUČNÁ LITERATURA
Procházka Pelhřimovem. Vnitřní město 2 (Rostislav Čech). 
Dárkově vypravená kniha plná historických pohlednic i někte-
rých historických dokumentů je opravdovou pastvou pro oči 
pro milovníky starého Pelhřimova. Stovky zajímavých záběrů, 
z nichž některé nebyly nikdy publikovány.
• Další tipy: Z Vysočiny na kolech Evropou (Pavel Ondrák),  
Jak funguje les (Peter Wohllenben), Hraničářka (Kristýna Ře-
háková), Hovory s mámou (Helena Třeštíková).

DĚTSKÁ LITERATURA 
Modrá planeta (Alena Mornštajnová). 
Kniha oblíbené spisovatelky představuje 
dětem rozmanitost života na Zemi, ale 
zároveň nenásilně připomíná těžkosti, 
které ho provázejí. Chce v dětech vzbu-
dit zájem dozvědět se co nejvíc o světě,  
v němž žijí a jehož budoucnost budou 
utvářet. 
• Další tipy: Hilda a Větrník (Luke Person), SuperMáňa a vel-
ká psí láska (Ester Stará), Třída špiónů a velká hradní loupež 
(Petra Martišková), To není můj problém (Ciara Smythová).

Z HUDEBNÍHO ODDĚLENÍ
Oko (Bernard Minier). Detektivní příběh kriminalisty Marti-
na Servaze pátrajícího v ponurých kulisách továrny na filmo-
vé horory. Čte František Kreuzmann – CD, MP3. 
• Další tipy: Svatební historky, aneb, jak jsem se nevdala (Lu-
cie Macháčková), Zimní hrob (Peter May).

Akce měsíce 
Astronomický klub Pelhřimov, z.s. zve ve čtvrtek 23. ledna  
od 17.00 hodin do hudebního oddělení pelhřimovské knihov-
ny na přednášku Astronomické úkazy v roce 2025 s předná-
šejícím RNDr. Jakubem Hraníčkem, Ph.D. V následujícím nás 
čeká celá řada pozoruhodných astronomických úkazů, které 
budou viditelné z Pelhřimova a jeho okolí. Těšit se můžete  
+na úplná zatmění Měsíce, částečné zatmění Slunce, fascinu-
jící planetární sblížení atd. 

Z Městské knihovny Pelhřimov Městská knihovna Pelhřimov

Výstavy

Galerie M
MILAN ŠUSTR A IVANA PETROVÁ - CESTY V NÁS

Od 4. do 31. ledna
Fotografie a poezie, 
dva umělecké svě-
ty, které se propojily,  
a návštěvníkovi tak na-
bízí jedinečnou souhru 
obrazů a slov, v nichž 
každý může nalézt kou-
sek svojí životní cesty. 
Přijďte si v lednu pro-
hlédnout výstavu žďárských autorů a zamyslet se nad bás-
němi Ivany Petrové doprovázené emotivními fotografiemi 
Milana Šustra. 
Výstava Cesty v nás vypráví příběhy o touze, radosti, smut-
ku, ale také o snech a naději. Naše cesty bývají mnohdy kli-
katé a plné nástrah, ale vždy však na nás samotných záleží, 
zda je dokážeme překonat, poučit se a pokračovat.
Vernisáž výstavy s autorským čtením básní se uskuteční  
4. ledna v 15 hodin. 

Městská knihovna Pelhřimov
Přízemí, oddělení beletrie

VODY VYSOČINY
Výstava fotografií PaedDr. Jana Říhy

První patro, naučné oddělení
VYŘEZÁVANÉ VÝROBKY

Výstava z tvorby Ivety Jarošové

Druhé patro, dětské oddělení
CO DOKÁŽEME, ANEB KAŽDÝ Z NÁS JE UMĚLEC

Výtvarné práce žáků  
Speciální školy Pelhřimov, Komenského

Muzeum Vysočiny Pelhřimov
RYCHLOST A TRADICE
Do 31. prosince 2025

Na výstavě jsou k vidění přes dvě desítky strojů českosloven-
ské výroby a několik desítek dalších exponátů souvisejících 
s československými motocykly, jako jsou přilby, oblečení, 
plakety či poháry.

Další akce v knihovně naleznete  
v přehledu na straně 12 
nebo na tomto odkaze

Sborník Tento čas je možností
prezentace  místních autorů

Kulturní zařízení města by rády v příštím roce vydaly sbor-
ník „Tento čas“. Ten v minulosti vyšel v letech 1985 a 2005. 
Předešlé vydání bylo pojato jako nesoutěžní přehlídka 
literárního umu pelhřimovských spisovatelů a básníků, 
doplněná o fotografie místních fotografů. Vyzýváme proto 
všechny pelhřimovské spisovatele, básníky, ostatní literární 
nadšence a fotografy, aby v případě zájmu zaslali či donesli 
své příspěvky nejpozději do 13. ledna 2025 na adresu: Měst-
ská knihovna Pelhřimov, odd. beletrie, Jirsíkova 841, 393 01 
Pelhřimov nebo na e-mail: vedouci@knih-pe.cz, pod znač-
kou Tento čas.                                                                                (va)

Novinka se líbí. Poslední 
prohlídky byly vyprodané

Otevírací doby knihovny a TIC
Městská knihovna Pelhřimov

Městská knihovna Pelhřimov oznamuje, že v období vá-
nočních prázdnin zůstává půjčovní doba beze změn, pouze 
v pondělí 23. 12. a v sobotu 28.12. bude zavřeno.

Turistické informační centrum Pelhřimov
Pondělí 23. 12.: 8.30 - 12.30. Úterý 24. 12. až čtvrtek 26. 
12.: zavřeno. Pátek 27. 12.: 8.30 - 17.00. Sobota 28. 12.: 
8.30 - 12.30. Neděle 29. 12.: zavřeno. Pondělí 30. 12.: 8.30 
- 17.00. Úterý 31. 12.: zavřeno.

Velký zájem veřejnosti vzbudily komentované prohlídky 
města a pelhřimovských budov. Poslední byly zcela vypro-
dané. V prosinci se uskutečnila prohlídka Takové to bylo 
aneb advent ve městě, kterou komentářem doprovodila Ja-
romíra Jirků, a podsládek Jaroslav Brož vyprávěním zastře-
šil prohlídku s názvem Za vánočním speciálem do pivovaru. 
„Od března připravujeme další sérii. Některé prohlídky či 
procházky pro velký zájem zopakujeme a chystáme několik 
novinek. Nabídku zveřejníme v lednu,“ uvedla Nela Štěpán-
ková z Kulturních zařízení města Pelhřimova.                 (va)

Unikátní kalendář se váže
k výročí založení města

Unikátní kalendář, který nesmí chybět na stole každého 
Pelhřimováka, spatřil světlo světa. Autorsky se na něm po-
dílel tým místních historiků. Důležité okamžiky a události 
v dějinách města jsou v kalendáři řazeny chronologicky, 
nechybí ani fotokopie některých zásadních listin a historic-
ké fotografie. Rok 2025 bude pro město Pelhřimov mimo-
řádný a kalendář je jedním z počinů, které mu mají dodat 
punc výjimečnosti. K dostání je v Turistickém informačním 
centru na Masarykově náměstí. Jen pozor na upravené 
provozní hodiny v posledních prosincových dnech. Tento 
bezesporu výjimečný produkt si můžete zakoupit i pro-
střednictvím e-shopu na https://www.pelhrimakshop.cz/
kalendar-2025/.

MINI jarmarky budou ještě lepší
I na jaře v novém kalendářním roce se můžete těšit na ob-
líbené MINI jarmarky. První z nich, který má podtitul Jarní, 
se na Masarykově náměstí uskuteční 29. března, Májový 
pak 3. května a Letní 7. června. Pořadatelské kulturní zaří-
zení plánují další zatraktivnění programu. Těšit se můžete 
na ukázky řemesel, lidových tanců nebo třeba i na malý 
dřevěný kolotoč.                                                                 (va)
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Cesty v nás - Milan Šustr a Ivana Petrová
Netradiční výstava propojující fotografie s básněmi. 
Vernisáž se uskuteční 4. ledna v 15:00.

4. 1.

Tříkrálová sbírka 2025
Tradiční charitativní sbírková akce. 4. 1.

SOBOTA

31. 1.

Domácnosti
v Pelhřimově

Tříkrálový pochod na Křemešník

Akce na podporu Tříkrálové sbírky. 
5. 1.

Novoroční koncert s Vysočinkou
Hostem už tradičního koncertu je Petr Martiňák.

5. 1.
15:00

NEDĚLE

NEDĚLE

8:30

Terapie sdílením
Přednáška o vztazích a komunikaci s Ester Geislerovou  
a Honzou Vojtkem. 

6. 1.

Island do třetice a naposledy?
Přednáška cestovatele a cyklisty Jeníka Mráze. 

8. 1.
17:00

STŘEDA

PONDĚLÍ

19:00

Fotbalový ples FK Maraton

Hraje DiXIES. Plesem provází Martin Vaverka.
10. 1.

Příhody Králíčka Filuty III. a IV.
Pohádka v podání Loutkoherecké skupiny Rolnička. 

11. 1.
15:00

SOBOTA

PÁTEK

20:00

Tik Tik
Originální divadelní komedie upoutá diváky hned  
na začátku svou neobvyklostí a humorem. 

15. 1.
19:00

STŘEDA

Martin Loew - Jordánsko

Vtipná a zároveň poučná cestovatelská diashow. 
16. 1.
ČTVRTEK

18:00

O vodníkovi z Čertovky
Divadelní představení pro děti a jejich doprovod,  
účinkuje Divadlo Kampa.

18. 1.
15:00

SOBOTA

Knihovnický kvíz

Pokud máte rádi kvízy, přihlašte se: naucne@knih-pe.cz. 
20. 1.
PONDĚLÍ

17:30

Ladislav Zibura: Dvě cesty do džungle
Cestovatelský stand-up. 

23. 1.
16 a 19:00

ČTVRTEK

Astronomické úkazy v roce 2025

Přednáška s RNDr. Jakubem Hraníčkem, Ph.D. 
23. 1.
ČTVRTEK

17:00

Nebojte se internetu
Zájemci o bezplatné školení se musí předem přihlásit: 
naucne@knih-pe.cz. 

27. 1.
13:00

PONDĚLÍ

Jen pravdu, drahý…

Francouzská komedie o nevěře. 
28. 1.
ÚTERÝ

19:00

Sraz na 
Masarykově 

náměstí

Slavnostní novoroční koncert s přáním  
starosty města Pelhřimova
Více o koncertu píšeme na straně 9. 

12. 1.
18:00

NEDĚLE

Staroměstský orloj

Přednáška s Ing. Miloslavou Stehnovou. 
13. 1.
PONDĚLÍ

17:00

Batolecí dopoledne

Setkání plné knížek a hýbánek pro děti od 1 do 2 let. 
15. 1.
STŘEDA

9:30

Kostel 
sv. Bartoloměje

České země za Jana Lucemburského  
a Karla IV.
Přednáška Bc. Jaroslava Beneše.

29. 1.
17:00

STŘEDA

Škola základ života

Divadelní představení v podání Divadla bez debat. 
11. 1.
SOBOTA

19:00

Tříkrálový koncert uskupení Řekni všem

Koncert na podporu Tříkrálové sbírky.
10. 1.
PÁTEK

18:00


